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Αθήνα, σήµερα 26 Ιανουαρίου 2021, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.09’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης):Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Τετάρτης 27 Ιανουαρίου 2021.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 333/22-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β1’Βόρειου Τοµέα Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
κ. Κωνσταντίνου Ζαχαριάδη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε
θέµα: «Σωρεία προσλήψεων µε επίκληση την πανδηµία και µε
διαδικασίες εκτός ΑΣΕΠ στην Περιφέρεια Αττικής».

2. Η µε αριθµό 341/25-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηλείας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχαήλ Κατρίνη προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Επιτακτική η
ανάγκη ενίσχυσης του τµήµατος Μουσειολογίας στον Πύργο».

3. Η µε αριθµό 328/19-1-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Αγγελικής Αδαµοπούλου προς τον
Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό κ. Θεόδωρο Λιβάνιο, µε θέµα:
«Σοβαρές καταγγελίες της Ένωσης Τεχνικών Ελληνικής Ραδιο-
φωνίας».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 350/25-1-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Πέλλας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεοδώρας
Τζάκρη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα:
«Ανέγερση νέου σύγχρονου κτηρίου για τη στέγαση του Μουσι-
κού Σχολείου Γιαννιτσών».

2. Η µε αριθµό 343/25-1-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Ατύχηµα στο πυρηνικό
εργοστάσιο στο Ακουγιού της Τουρκίας».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι στο σηµείο αυτό εισερχόµαστε
στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συζήτηση και ψήφιση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος
και Ενέργειας: «α) Κύρωση της Διακυβερνητικής Συµφωνίας µε-
ταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρατίας της Βουλ-

γαρίας σχετικά µε τον αγωγό διασύνδεσης Ελλάδας - Βουλγα-
ρίας (IGB Project) και β) Κύρωση του Καταστατικού (Ίδρυσης)
του Φόρουµ Φυσικού Αερίου Ανατολικής Μεσογείου (EMGF)».

Το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλειοψη-
φία και εισάγεται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικασία
του άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής. Μπορούν να λά-
βουν τον λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κυρώσεως αυτής
της συµφωνίας. 

Στη συζήτηση θα συµµετέχουν αποκλειστικά βάσει του Κανο-
νισµού και της απόφασης της Διάσκεψης των Προέδρων της 21ης

Ιανουαρίου 2021 οι έχοντες αντίρρηση και οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι, εφόσον το επιθυµούν και δεν έχει προηγηθεί οµιλία
του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής τους Οµάδος. 

Η διαδικασία είναι τυπική και έχω τη σύµφωνη γνώµη του Σώ-
µατος.

Όλοι, πλην της Νέας Δηµοκρατίας ήταν κατά ή είχαν ενστά-
σεις. Εποµένως, θα λάβουν όλοι τον λόγο. Επειδή ο κ. Φόρτωµας
είναι ο µόνος που είναι υπέρ, θα µου επιτρέψετε να του δώσω
και εκείνου τον λόγο στο τέλος. Θα ακολουθήσουν οι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι και ο Υπουργός και θα κλείσουµε. Ως συ-
νήθως πάµε µε ανάστροφη φορά.

Επειδή ο κ. Αρσένης έχει καθυστερήσει, θα µιλήσει ο κ. Βιλιάρ-
δος. Όσοι θέλετε µπορείτε να µιλάτε και από τη θέση σας, εφό-
σον ο χρόνος είναι πέντε λεπτά. Όσοι θέλετε έρχεστε στο Βήµα.

Κύριε Βιλιάρδο, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, λίγο παραπάνω

χρόνο, γιατί είναι δύο οι συµβάσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα υπάρχει µια

ανοχή. Μην ανησυχείτε. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως

αναφέραµε στην επιτροπή, ο αγωγός IGB και η µονάδα FSRU
της Αλεξανδρούπολης θα τροφοδοτούν µε LNG την Βουλγαρία
και τα Βαλκάνια. Θα έχουν, όµως, επίσης αντίστροφη ροή. Ο
αγωγός IGB έχει αρχική δυναµικότητα τριών δισεκατοµµυρίων
κυβικών µέτρων φυσικού αερίου ετησίως, µε δυνατότητα αύξη-
σής τους στα πέντε δισεκατοµµύρια κυβικά µέτρα, µε την κατα-
σκευή σταθµού συµπίεσης. Έχει µήκος εκατόν ογδόντα δύο
χιλιόµετρα, ξεκινάει από την Κοµοτηνή και θα καταλήγει στη
Στάρα Ζαγόρα της Βουλγαρίας. 

Εντός της ελληνικής επικράτειας, θα βρίσκονται περίπου
τριάντα ένα χιλιόµετρα, δηλαδή µόνο το 17%. Το ποσοστό έχει ση-
µασία, επειδή µε βάση αυτό θα υπολογίζονται τα κέρδη και τα φο-
ρολογικά έσοδα για το ελληνικό δηµόσιο. Αναµένεται να δοθούν
για την κατασκευή του επιχορηγήσεις ύψους 84 εκατοµµυρίων
ευρώ από το Ευρωπαϊκό Ενεργειακό Πρόγραµµα Ανάκαµψης,

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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καθώς επίσης από τα διαρθρωτικά ταµεία της Βουλγαρίας. 
Το συνολικό κόστος κατασκευής και λειτουργίας του αγωγού

IGB θα φτάσει στα 240 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ την ευθύνη για
την ανάπτυξη, κατασκευή και λειτουργία του αγωγού έχει η εται-
ρεία «ICGB AD». Παρέχονται φοροαπαλλαγές στην κατασκευή
και φορολογική σταθερότητα για µια δεκαπενταετία. Είµαστε,
όµως, επιφυλακτικοί ως προς την οικονοµική επιτυχία, αφού το
LNG είναι ακριβότερο από το φυσικό αέριο των αγωγών. 

Μέτοχοι της εταιρείας είναι η εταιρεία «Bulgarian Energy Hol-
ding» µε ποσοστό 50% και η «IGI POSEIDON» µε ποσοστό 50%
επίσης. Στην τελευταία µετέχουν η ΔΕΠΑ και η «EDISON» ισοµε-
ρώς. Ιδιοκτήτρια του FSRU είναι η εταιρεία «GASTRADE», µε
ιδρυτή τον κ. Κοπελούζο, όπου συµµετέχουν η «ΔΕΠΑ ΕΜΠΟ-
ΡΙΑ», η ΔΕΣΦΑ, η «ROMGAZ», η «BULGARTRANSGAZ» και η
«GASLOG» του εφοπλιστή LNG Λιβανού. Στην τελευταία συµµε-
τέχει και το Ίδρυµα Ωνάση. 

Όσον αφορά τώρα τη γεωπολιτική παράµετρο τονίσαµε πως
ο αγωγός και το FSRU εντάσσονται στα γεωπολιτικά παιχνίδια
της µετάβασης στο φυσικό αέριο µετά την αντικατάσταση του
λιγνίτη. Εκτός από τα κοιτάσµατα, η διαµάχη γίνεται για τους
αγωγούς µεταφοράς τους, κάτι που είναι εξίσου σηµαντικό.

Συνεχίζοντας, τα τελευταία χρόνια µε τις αναταραχές στην Ου-
κρανία υπάρχουν προβλήµατα στη ροή φυσικού αερίου της Ρω-
σίας προς την Ευρώπη, κάτι που µπορεί να αλλάξει µετά το τέλος
του Nord Stream 2 που δεν θέλουν οι Ηνωµένες Πολιτείες επι-
βάλλοντας κυρώσεις, καθώς επίσης του ΤurkStream που διέρχε-
ται από την Τουρκία. Εάν συµβεί, τότε η Γερµανία θα ελέγχει τη
ροή προς τον βορρά της Ευρώπης, ειδικά εάν υπάρξουν κυρώ-
σεις στη Λευκορωσία, τίποτα δεν είναι τυχαίο, από την οποία
διέρχεται ο µοναδικός ηπειρωτικός αγωγός εκτός Ουκρανίας,
αποτελώντας έναν µεγάλο ενεργειακό κόµβο. Η Γερµανία σε
συνδυασµό µε την Τουρκία, που στην ουσία είναι σύµµαχος και
αποικία της, θα µπορεί να παρέχει φυσικό αέριο από το Αζερµ-
παϊτζάν είτε µέσω του TAP είτε από το TANAP, ελέγχοντας τότε
ολόκληρη την αγορά φυσικού αερίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Από την άλλη πλευρά, υπάρχει το πρόβληµα της Λιβύης που
είναι έντονο λόγω της εµφύλιας διαµάχης µε την εµπλοκή της
Τουρκίας. Η Λιβύη τροφοδοτεί την Ιταλία, η οποία Ιταλία είναι λο-
γικό να θυσιάσει την παροχή της Ελλάδας έναντι των εµπορικών
συναλλαγών της µε την Τουρκία. Το ίδιο συµβαίνει µε την Ισπανία
και µε το Μαρόκο το οποίο αντιµετωπίζει θέµατα ΑΟΖ και µετα-
ναστευτικό στα Κανάρια. Η παροχή της Λιβύης µπορεί να συν-
δυαστεί µε αυτή της Αιγύπτου που έχει βρει τα νέα κοιτάσµατα
του Ζορ, εκεί που εφάπτεται µε την ελληνική και κυπριακή ΑΟΖ
στην πλούσια λεκάνη του Ηροδότου.

Εποµένως, το ενδιαφέρον της Τουρκίας είναι µεγάλο, επίσης,
για να εµποδίσει τον EastMed, αλλά και για τα κοιτάσµατα. Προ-
φανώς δεν είναι µόνη της, αφού εµπλέκεται και η Γερµανία υπο-
στηρίζοντας κεκαλυµµένα την ανέκαθεν σύµµαχό της την
Τουρκία τόσο στις διεκδικήσεις της εις βάρος της Ελλάδας όσο
και στη Λιβύη.

Εκτός από τις παραπάνω τοποθετήσεις µας, οι βασικοί λόγοι
για τους οποίους δεν συµφωνούµε θεωρώντας πως στο σχέδιο
νόµου υπάρχει µια αποικιοκρατική λογική είναι η εξής: Πρώτον,
στο άρθρο 5 το κράτος µας θα έπρεπε να έχει το δικαίωµα να
ελέγχει την προέλευση και τα συµφέροντα του φυσικού αερίου
που θα περνάει από τον αγωγό, οπότε να το επιτρέπει ή όχι αν
είναι εχθρικής χώρες. 

Δεύτερον, στο άρθρο 6 περιορίζεται µε απαράδεκτο τρόπο η
άσκηση της εθνικής µας κυριαρχίας εντός της ίδιας µας της επι-
κράτειας. Οι υποχρεώσεις µας είναι δυσανάλογες των ωφελειών
µας, ενώ δεν υπάρχει πρόβλεψη για το τι θα συµβεί σε περί-
πτωση πολέµου. 

Τρίτον, στο άρθρο 7 δεν συµφωνούµε µε το ότι η διαχείριση
θα γίνεται από τη Βουλγαρία, ενώ η µόνιµη εγκατάσταση θα είναι
στην Ελλάδα. Εκτός αυτού, δεν γίνεται αναφορά στην έκταση
της εγκατάστασης και στα συµφέροντα που θα εξυπηρετεί. 

Τέταρτον, στο άρθρο 8 ο πόλεµος αναγνωρίζεται ως λόγος
ανωτέρας βίας υπέρ των επενδυτών, ενώ το κράτος υποχρεώνε-
ται να άρει την ανωτέρα βία διαφορετικά θα πρέπει να δαπανήσει
κεφάλαια για να το κάνει. Έτσι, όµως, δεν λειτουργεί ένα κυ-

ρίαρχο κράτος, αλλά ένας υπηρέτης των επενδυτών. 
Πέµπτον, στο άρθρο 9 αναφέρονται ευθύνες, αλλά δεν διαπι-

στώνεται πουθενά το κέρδος του κράτους από την επένδυση. 
Έκτον, στο άρθρο 10 οι διαφορές θα έπρεπε να επιλύονται

από τα εθνικά δικαστήρια στη βάση του εγχώριου και του κοινο-
τικού δικαίου, όχι από ένα διεθνές διαιτητικό όργανο. 

Έβδοµο και τελευταίο, το άρθρο 11 είναι υπερβολικά δεσµευ-
τικό για καταγγελία σε ό,τι αφορά την ιδιότητα ενός κυρίαρχου
κράτους.

Σε σχέση µε το καταστατικό στο Φόρουµ Φυσικού Αερίου Ανα-
τολικής Μεσογείου, το EMGF, µε το οποίο δεν είµαστε αντίθετοι,
συµµετέχουν η Κύπρος, η Ελλάδα, η Αίγυπτος, το Ισραήλ, η Ιορ-
δανία και η Παλαιστίνη. Εν προκειµένω, δεν έχει προβλεφθεί καµ-
µία αµυντική συµφωνία ή και συνδροµή µεταξύ των κρατών-µελών
του φόρουµ σε περίπτωση που µια τρίτη χώρα προβεί σε επιθετική
ενέργεια κατά των ενεργειακών συµφερόντων ενός από τα κράτη-
µέλη.

Η πρότασή µας εδώ ήταν να συµπεριληφθεί ο Λίβανος, µια
χώρα µε ελληνορθόδοξη κοινότητα που µαστίζεται από αντιπα-
λότητες και κινδυνεύει σοβαρά από την Τουρκία. Εντούτοις, µετά
την αναφορά της µεταφοράς φυσικού αερίου µέσω της Τουρκίας
από το Ισραήλ και την πρόταση συµµετοχής της στο φόρουµ,
όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, έχουµε πολύ σοβαρές επι-
φυλάξεις. Όπως επίσης µε IGB, θεωρούµε πως δίνουµε τα πάντα
στους Αµερικανούς όπως και στους Γερµανούς, χωρίς κανένα
αντάλλαγµα. Εποµένως, και στα δύο θα ψηφίσουµε παρόν.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Καραθανασόπουλος ο οποίος θα µιλήσει µε

δύο ιδιότητες, και ως εισηγητής και ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος. Άρα θα του βάλω εξαρχής τον διπλάσιο χρόνο. 

Αν χρειαστείτε και λίγο παραπάνω, θα σας δώσω, κύριε Καρα-
θανασόπουλε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Επιτρέψτε µου κατ’ αρχάς να καταγγείλουµε τη νέα απαράδε-
κτη ενέργεια, την απόφαση δηλαδή της Ελληνικής Αστυνοµίας,
να απαγορεύσει τις συναθροίσεις µέχρι την 1η Φλεβάρη. Πρόκει-
ται για µια απόφαση η οποία επιβεβαιώνει την κλιµάκωση του αυ-
ταρχισµού και της καταστολής από µεριάς της Κυβέρνησης.
Είναι πρόσχηµα η πανδηµία για την Κυβέρνηση. Η απαγόρευση
έχει σαφή στόχο. 

Γίνεται ενάντια στο νεολαιίστικο, το εργατικό και το λαϊκό κίνηµα
µε στόχο να περάσει διά πυρός και σιδήρου η αντιλαϊκή πολιτική
της Κυβέρνησης, να περάσουν τα νέα σχέδια της Κυβέρνησης
ενάντια στο δικαίωµα για την εκπαίδευση, για τη µόρφωση της νε-
ολαίας των λαϊκών στρωµάτων, µετατρέποντας το λύκειο σε εξε-
ταστήριο και βάζοντας φραγµούς στην εισαγωγή, αλλά και στην
ολοκλήρωση των σπουδών για τους εργαζόµενους φοιτητές, µε-
τατρέποντας τα πανεπιστήµια σε πυρήνα αυταρχισµού και κρατι-
κής τροµοκρατίας µέσα από την ίδρυση της πανεπιστηµιακής
Αστυνοµίας.

Γι’ αυτό άλλωστε η Κυβέρνηση έναν χρόνο τώρα κρατά κλει-
στά επιδεικτικά τα πανεπιστήµια, γιατί δεν θέλει τους φοιτητές
στα πανεπιστήµια για να µπορέσει να περάσει τα µέτρα ενάντια
στους φοιτητές. Είναι βαθύτατα γελασµένη η Κυβέρνηση ότι µε
αυτόν τον τρόπο έχει λυµένα τα χέρια της για να κάνει ό,τι θέλει
και να ψηφίσει ό,τι θέλει.

Αυτή η απαράδεκτη απόφαση της Ελληνικής Αστυνοµίας για
απαγόρευση των συναθροίσεων θα γίνει κουρελόχαρτο και θα
την κάνουν κουρελόχαρτο οι ίδιοι νεολαίοι και οι εργαζόµενοι, οι
φοιτητές. Τα συλλαλητήρια που έχουν εξαγγελθεί για την 28η Ια-
νουαρίου θα δείξουν την αποφασιστικότητα της νέας γενιάς και
των εκπαιδευτικών.

Εµείς καλούµε την Κυβέρνηση τώρα να πάρει πίσω την απα-
ράδεκτη αυτή απόφαση της Ελληνικής Αστυνοµίας, διαφορετικά,
της το λέµε καθαρά: Σπέρνει ανέµους και θα θερίσει θύελλες.
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Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε τώρα για την κύ-
ρωση των δύο συµβάσεων. Οι δύο συµβάσεις, και για τον IGB
και για το ενεργειακό φόρουµ για το φυσικό αέριο της νοτιοανα-
τολικής Μεσογείου, αποτελούν κοµµάτι ενός παζλ που εντάσσε-
ται στη µεγάλη εικόνα. Η µεγάλη αυτή εικόνα στην ανατολική
Μεσόγειο και στα Βαλκάνια χαρακτηρίζεται από τους οξύτατους
ανταγωνισµούς µε διαφοροποιήσεις, από τη µια µεριά των Αµε-
ρικανών και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενάντια στη Ρωσία για τις
πηγές ενέργειας που θα αξιοποιηθούν για τους ενεργειακούς
δρόµους και ενάντια στην Κίνα για τους εµπορικούς δρόµους.

Η Ελλάδα έχει επιλέξει στρατόπεδο και από τη σηµερινή, αλλά
πολύ περισσότερο από την προηγούµενη κυβέρνηση, να αποτε-
λέσει τον σηµαιοφόρο των αµερικανονατοϊκών ιµπεριαλιστικών
σχεδίων στην περιοχή.

Είναι µια απόφαση η οποία συνδέεται µε τη στρατηγική επι-
λογή για γεωστρατηγική αναβάθµιση της χώρας µας, δηλαδή για
τη συµµετοχή της αστικής τάξης της χώρας µας στο πλιάτσικο
που θα γίνει ενάντια στους λαούς της περιοχής για να αποκτή-
σουν και οι ελληνικές επιχειρήσεις ένα κοµµάτι από την πίτα, µια
επιλογή που οξύνει ακόµα περισσότερο τον ανταγωνισµό µε την
Τουρκία, η επιθετικότητα της οποίας κλιµακώνεται.

Αµφισβητεί κυριαρχικά δικαιώµατα και σύνορα και όπως δεί-
χνουν και οι συζητήσεις που βρίσκονται σε εξέλιξη, δροµολογεί-
ται ο συµβιβασµός, δηλαδή η συνδιαχείριση των ενεργειακών
αποθεµάτων του Αιγαίου, αλλά και της ανατολικής Μεσογείου
κάτω από τις φτερούγες των Αµερικανών και του ΝΑΤΟ. 

Αυτή άλλωστε είναι η επιλογή που έχει µετατρέψει τη χώρα µας
σε µία απέραντη αµερικανoνατοϊκή βάση, όπου υπάρχουν τα εξο-
πλιστικά προγράµµατα και το κυνήγι τους, όπου παραχωρούνται
οι υποδοµές στους Αµερικάνους, τα λιµάνια και τα ναυπηγεία. Με
τον IGB, αλλά και µε τα άλλα πέντε µεγάλα ενεργειακά έργα που
γίνονται στη βόρεια Ελλάδα αυτή τη στιγµή, η αστική τάξη της
χώρας µας επιδιώκει να µετατρέψει την περιοχή σε ενεργειακό
κόµβο στα Βαλκάνια. 

Και τα πέντε αυτά σχέδια -όχι τυχαία- είναι αµερικανονατοϊκής
έµπνευσης και ο TAP και ο διασυνδετήριος αγωγός φυσικού αε-
ρίου µε τη Βόρεια Μακεδονία και η αναβάθµιση του αγωγού πε-
τρελαίου µε τη Βόρεια Μακεδονία και ο IGB, αλλά και οι πλωτές
εγκαταστάσεις υγροποιηµένου φυσικού αερίου στο λιµάνι της
Αλεξανδρούπολης, οι οποίες θα τροφοδοτήσουν µε υγροποι-
ηµένο φυσικό αέριο τον IGB και ουσιαστικά τον βόρειο ανατολικό
άξονα. Πρόκειται για υγροποιηµένο φυσικό αέριο το οποίο βε-
βαίως µπορεί να είναι από τις Ηνωµένες Πολιτείες, αλλά και από
την ανατολική Μεσόγειο. 

Ο στόχος είναι καθαρός. Είναι η ενεργειακή αποµόνωση της
Ρωσίας και βεβαίως και η στρατιωτική περικύκλωση της Ρωσίας,
αλλά και στην ανατολική Μεσόγειο προωθεί τους αµερικάνικους
σχεδιασµούς. Σε αυτό το πλαίσιο εντάσσεται η δηµιουργία του
φόρουµ, το οποίο άλλωστε είναι και αµερικάνικης έµπνευσης. 

Ο στόχος αυτού του φόρουµ είναι ακριβώς να ενιαιοποιήσει
την αγορά φυσικού αερίου, την εξόρυξη, την προµήθεια, αλλά
και τη µεταφορά του φυσικού αερίου. Σ’ αυτό συµµετέχουν επτά
χώρες- µέλη ιδρυτικά και ήδη τα Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα ως
παρατηρητής, ενώ, µε βάση δηµοσιεύµατα, και η Γαλλία ζήτησε
να γίνει µόνιµο µέλος, αλλά και οι ΗΠΑ θέλουν να συµµετέχουν
ως παρατηρητές για να µπορούν να ελέγχουν απευθείας το φό-
ρουµ αυτό. Στόχος βεβαίως αυτού του φόρουµ, αλλά και των
έργων που συντελούνται στη νοτιοανατολική Μεσόγειο, είναι η
αποµόνωση ενεργειακά του Ιράν. 

Ποιον εξυπηρετούν, λοιπόν, αυτές οι δύο συµβάσεις; Είναι φα-
νερό ότι εξυπηρετούν τους ενεργειακούς σχεδιασµούς των Ηνω-
µένων Πολιτειών της Αµερικής στην περιοχή µας και της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, εξυπηρετούν τα συµφέροντα των πολυε-
θνικών εξόρυξης, εκµετάλλευσης, εµπορίας, αλλά και µεταφο-
ράς του φυσικού αερίου. 

Ισχυρίζεται η Κυβέρνηση, αλλά και ο ΣΥΡΙΖΑ ότι αποτελούν
έργα ασφάλειας και ειρήνης για την περιοχή. Επί της ουσίας τι
λέµε δηλαδή; Ότι βάλαµε «τον λύκο να φυλάει τα πρόβατα», µε-
τατρέποντας τους ιµπεριαλιστές σε παράγοντα ειρήνης της πε-
ριοχής, όταν είναι γνωστό ότι οι ιµπεριαλιστές, οι Αµερικάνοι, το
ΝΑΤΟ και η Ευρωπαϊκή Ένωση επεµβαίνουν στρατιωτικά στην

περιοχή. Προσπαθούν να αλλάξουν τα σύνορα. Προσπαθούν
ακριβώς να µοιράσουν και να ξαναµοιράσουν τις αγορές και τους
δρόµους µεταφορών. 

Από αυτή την άποψη είναι µια επικίνδυνη αντίληψη αυτή. Είναι
σε βάρος της ασφάλειας της χώρας µας και της στρατιωτικής
ασφάλειας. Άλλωστε οι ίδιοι οι άµεσα ενδιαφερόµενοι αυτών των
στρατιωτικών επιθετικών ενεργειών των Αµερικάνων και του
ΝΑΤΟ, δηλαδή και οι Ρώσοι αλλά και οι Ιρανοί, έχουν δηλώσει
ότι θα ανταπαντήσουν και η Ελλάδα αποτελεί µαγνήτη τέτοιων
αντιποίνων. 

Βεβαίως και δεν εξυπηρετούν και την ενεργειακή ασφάλεια
της χώρας µας, από τη στιγµή που έχετε συµφωνήσει από κοινού
να προχωρήσει άµεσα η απολιγνιτοποίηση και στη θέση του λι-
γνίτη να φέρετε ως καύσιµο ασφάλειας του συστήµατος ένα ει-
σαγόµενο καύσιµο ορυκτό, για την ευστάθειά τους, δηλαδή το
φυσικό αέριο. Και µάλιστα οι πηγές προµήθειας µειώνονται. Επί
της ουσίας δηλαδή, αντί να υπάρχει διαφοροποίηση των πηγών
υπάρχει µονοµέρεια στις πηγές προµήθειας του φυσικού αερίου,
µετατρέποντας ακόµη πιο ευάλωτη τη χώρα µας σ’ αυτούς τους
σχεδιασµούς και στις διάφορες απειλές. 

Και τέλος, δεν πρόκειται µ’ αυτή την επιλογή να ικανοποιηθούν
και να καλυφθούν οι ενεργειακές ανάγκες του λαού µας. Είναι
γνωστό ότι η ενεργειακή φτώχεια µαστίζει ευρύτερα τα λαϊκά
στρώµατα. Αυτό θα µεγαλώσει ακόµη περισσότερο το φαινό-
µενο, µια και θα έχουµε να κάνουµε µε ένα ακόµη πιο πανάκριβο
ρεύµα και ενέργεια και µάλιστα σε µια περιοχή -και αυτή είναι η
µεγάλη αντίφαση- όπως είναι η χώρα µας, όπου υπάρχουν ανε-
ξάντλητες πηγές ενέργειας και ορυκτές και ανανεώσιµες ανε-
ξάντλητες πηγές ενέργειας, όπου υπάρχει τεχνολογία και που
θα µπορούσε να ήταν πολύ φτηνή η ενέργεια για τον λαό, αλλά
και για τις παραγωγικές ανάγκες της χώρας µας. Όµως αυτό δεν
το επιτρέπει το κυνήγι του κέρδους και η λογική της εµπορευµα-
τοποίησης όλο και περισσότερο της ενέργειας. 

Από αυτή την άποψη, κύριε Πρόεδρε, είναι φανερό ότι το ΚΚΕ
θα καταψηφίσει και τις δύο συµβάσεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα

ειδικός αγορητής του Κινήµατος Αλλαγής, ο κ. Γιώργος Αρβανι-
τίδης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Για πρώτη φορά, αν και είµαι συνεπής, θα ζητήσω ανοχή χρόνου. 

Θέλω να σχολιάσω, κύριε Υπουργέ, τη χθεσινή επίσκεψη του
Πρωθυπουργού στο Υπουργείο Ενέργειας και τη δήλωσή του ότι
αισθάνεται ιδιαίτερα χαρούµενος γιατί ξεπεράσαµε τον στόχο
στην ηλεκτροκίνηση και την αγορά ηλεκτρικών αυτοκινήτων.
Εµείς βγάλαµε µια ανακοίνωση. Υπήρξε βέβαια µια απάντηση
από τη Νέα Δηµοκρατία σε εµάς από τον πρώην Γενικό Γραµµα-
τέα Εµπορίου και Καταναλωτή. 

Να σχολιάσω ότι ο µόνος στόχος που πετύχατε τελικά στους
οικονοµικούς στόχους που έχετε θέσει ως Κυβέρνηση, είτε για
τα ελλείµµατα είτε για το ΑΕΠ ή για την ύφεση και πόση θα είναι,
είναι τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα. Το σχόλιό µας, λοιπόν, ήταν ότι
δεν ξέρουµε γιατί ήταν τόσο πολύ χαρούµενος ο Πρωθυπουρ-
γός. Ηλεκτροκίνητα αυτοκίνητα που καταναλώνουν όχι πράσινη
ενέργεια, αλλά ενέργεια. Επειδή δεν έχουµε τελειώσει διασυν-
δέσεις, δεν έχουµε προχωρήσει τη διείσδυση των ΑΠΕ, δεν είναι
πράσινο ρεύµα. Δεν νοµίζω ότι είναι ο µεγάλος στόχος αυτός.

Οι πόροι που χρηµατοδοτούν την αγορά των ηλεκτρικών αυ-
τοκινήτων προέρχονται από το Πράσινο Ταµείο, που µόλις πρό-
σφατα περικόψατε από το 6% στο 1% από τους κατοίκους της
δυτικής Μακεδονίας, που έχουν ιδιαίτερη ανάγκη από αυτά. Οι
πόροι δεν πάνε σε άµεσα αποτελέσµατα για την κυκλική οικονο-
µία, που έχουν άµεσο αποτέλεσµα και στο περιβαλλοντικό απο-
τύπωµα της χώρας ούτε λύνουν ζητήµατα υποδοµής. 

Θα σας πω ότι στα Μάλγαρα και στα Κύµινα -µπορεί να µην τα
ξέρετε, είναι επτά, οκτώ χιλιάδες κάτοικοι στο Δήµο Δέλτα- πί-
νουν ακόµα νερό µε µαγγάνιο. Έχουν ετοιµάσει τη µελέτη, την
πήγαν στην περιφέρεια, δεν πέρασε στο ΕΣΠΑ. Δεν µπορούµε
να λύσουµε αυτά τα προβλήµατα και έχουµε το µεγάλο στόχο
να πάρουµε ηλεκτρικά αυτοκίνητα, για να στηρίξουµε τις βιοµη-
χανίες της Ευρώπης τώρα, άµεσα; 
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Και εγώ δεν λέω να µην έχουµε ηλεκτροκίνηση. Γιατί ως πα-
ράδειγµα του πού πάµε, έχει αξία, αλλά ως αποτέλεσµα και
ανάγκη να λυθούν προβλήµατα άµεσα, νοµίζω ότι δεν πρέπει να
χαίρεστε τόσο στο Υπουργείο. 

Να έρθω τώρα στις δύο συµβάσεις. Συζητάµε σήµερα τη συµ-
φωνία για τον αγωγό του IGB µεταξύ Ελλάδας και Βουλγαρίας
και για τον καταστατικό φόρουµ για το φυσικό αέριο στην ανα-
τολική Μεσόγειο. Και βέβαια τα κείµενα των συµβάσεων µε την
κύρωσή τους θα υπερισχύουν κάθε άλλης αντίθετης διάταξης
νόµου, σύµφωνα µε το Σύνταγµά µας.

Όπως ανέφερα και στην επιτροπή, είµαστε θετικοί και στα δύο
µέρη του παρόντος νοµοσχεδίου. Οι κυβερνήσεις που προηγήθη-
καν και οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ συνέβαλαν ιδιαίτερα στο να
βρεθούµε σήµερα εδώ. Όµως δεν µπορώ να µην επισηµάνω, όπως
σας είπα στην επιτροπή, τις σηµαντικές καθυστερήσεις, κυρίως
του IGB, αλλά και τα νέα δεδοµένα -και αυτό είναι το πιο σηµαν-
τικό- που διαµορφώνονται στην περιοχή και συνολικότερα στο πε-
ριβάλλον στο οποίο δρούµε. Και αναφέροµαι τόσο στις αποφάσεις
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το «Green Deal» και το φυσικό αέριο
όσο και στην πανδηµία του κορωνοϊού και τις τουρκικές αξιώσεις. 

Είναι γεγονός ότι ο ενεργειακός χάρτης της περιοχής µας επε-
νασχεδιάζεται και οι εξελίξεις «τρέχουν». Έτσι, λοιπόν, απαιτείται
να αναπροσαρµόζουµε διαρκώς τις προτεραιότητές µας και να
επωφελούµαστε από τις ευκαιρίες. 

Η Ελλάδα τα τελευταία δέκα χρόνια προσπαθεί να αξιοποιήσει
τη γεωπολιτική της θέση στον µεταβαλλόµενο γεωπολιτικό χάρτη,
µε τελικό στόχο να αποτελέσει τον διακοµιστικό ενεργειακό κόµβο
από ανατολή προς δύση και από νότο σε βορρά. Γι’ αυτό και χρει-
αζόµαστε την ενίσχυση των ενεργειακών διασυνδέσεων µε τα γει-
τονικά µας κράτη. 

Βασικός, όµως, στόχος αυτής της ενεργειακής εθνικής πολιτι-
κής πρέπει να είναι η µεγιστοποίηση της ενεργειακής ασφάλειας,
οι πολλαπλές εναλλακτικές πηγές όδευσης µε ανταγωνιστικές
τιµές και η µείωση του ενεργειακού κόστους. 

Έτσι, λοιπόν, χρειάζεται η ενίσχυση των απαιτούµενων ενεργει-
ακών υποδοµών και δικτύων, των διασυνδέσεων µε τις γειτονικές
χώρες και την αποθήκευση ενέργειας. 

Τόσο ο TAP, που ολοκληρώθηκε, όσο και ο κάθετος διάδρο-
µος προς βορρά είναι έργα του IGB, µε το δίδυµο του έργου, τον
FSRU, στην Αλεξανδρούπολη να αποτελούν πρωτοβουλίες,
όπως είπα, των προηγούµενων ετών και έχει ανάγκη η χώρα να
µπουν εξαιρετικά γρήγορα σε πλήρη λειτουργία. 

Σήµερα, ο ενεργειακός σχεδιασµός της χώρας πρέπει να ευ-
θυγραµµίζεται µε τις παγκόσµιες µελέτες -κι αυτό είναι η θέση
µας- που προβλέπουν ότι το φυσικό αέριο θα διαδραµατίσει τον
ρόλο του καυσίµου «γέφυρα» στην ενεργειακή µετάβαση. 

Οι διεθνείς αγωγοί του φυσικού αερίου, ο EastMed και ο IGB,
αλλά και οι σταθµοί υγροποιηµένου φυσικού αερίου καταλαβαί-
νουµε όλοι πόσο ιδιαίτερη σηµασία έχουν για τη χώρα. 

Παράλληλα, αυτοί οι αγωγοί µελλοντικά µπορούν να µεταφέ-
ρουν αέρια παραγόµενα από ανανεώσιµη ηλεκτρική ενέργεια,
όπως το υδρογόνο, και έτσι, λοιπόν, να αποτελέσουν κοµµάτι του
συνολικού συστήµατος παραγωγής, αποθήκευσης και µεταφο-
ράς ενέργειας µε µηδενικές εκποµπές CO2 . 

Με αυτές τις επισηµάνσεις, λοιπόν, έρχοµαι στην ουσία αυτό
που συζητάµε. 

Σε σχέση µε τον IGB, υπάρχουν καθυστερήσεις και αυτό είναι
το µεγάλο ζήτηµα το οποίο µας απασχολεί και αυξάνει τις ευθύ-
νες του Υπουργείου και της Κυβέρνησης να «τρέξει». 

Η Βουλγαρία έχει κυρώσει τη σύµβαση από τον Ιούλιο του
2020. Εµείς, παρ’ όλες τις δηλώσεις του κ. Σταθάκη στις αρχές
του 2020, ότι θα είναι έτοιµος ο IGB, παρ’ όλο που την περα-
σµένη Πέµπτη ο Υπουργός ανέφερε ότι θα ολοκληρωθεί σύµ-
φωνα µε τα χρονοδιαγράµµατα, αντιλαµβάνεστε, κυρίες και
κύριοι, ότι µιλάµε ήδη για καθυστέρηση δύο χρόνων. 

Ανέφερα όλα αυτά για να δείξουν πόσο ιδιαίτερα σηµαντικό
είναι το timing της περιόδου τη οποία περνάµε. Ο IGB είναι µια
κρίσιµη ψηφίδα σε ολόκληρο το ενεργειακό παζλ στη βόρειο Ελ-
λάδα, αν η χώρα επιθυµεί να γίνει ενεργειακό HUB. Βέβαια, όλες
αυτές οι ενέργειες του IGB επηρεάζουν και τον FSRU της Αλε-
ξανδρούπολης.

Βεβαίως, αυτά όλα συνδέονται µε το τι θα γίνει στη ΔΕΠΑ, στη
«ΔΕΠΑ ΔΙΕΘΝΩΝ», την ιδιωτικοποίηση. 

Ελπίζω όλα αυτά να µην ακυρώσουν την εξέλιξη του έργου και
να το πάνε ιδιαίτερα πίσω, µια και το timing είναι ιδιαίτερα ση-
µαντικό, διότι η Ευρώπη, µε την απόφασή της να γίνει κλιµατικά
ουδέτερη µέχρι το 2050, αφήνει πίσω πια τη χρηµατοδότηση
έργων φυσικού αερίου και την ανάπτυξη δικτύων του. Υπάρχουν
κίνδυνοι τέτοιες υποδοµές να µην προλάβουν καν να προσθέ-
σουν τα πάγιά τους. 

Η Ελλάδα εξαρτάται σχεδόν 100%, σύµφωνα µε τις επιλογές,
από εισαγόµενο φυσικό αέριο. Αντιλαµβάνεστε τι σηµαίνει αυτό
για τη σχέση της Ρωσίας µε τους αγωγούς της Ουκρανίας και
της Ρουµανίας, τον αγωγό της Τουρκίας. 

Εδώ υπάρχει το µεγάλο ζήτηµα πόσο γρήγορα και ποιες είναι
οι συµβάσεις τις οποίες η χώρα θα υπογράψει, προκειµένου να
εξασφαλίσει την ενεργειακή της επάρκεια και την ενεργειακή της
ασφάλεια. 

Σχετικά µε το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου και την έγκριση
του καταστατικού του φόρουµ για το φυσικό αέριο, κύριε
Υπουργέ, σας κατέθεσα την πρόταση και πρέπει να τη λάβετε
ιδιαίτερα υπ’ όψιν σας, όσον αφορά την ελληνική πρόταση η
οποία οφείλει να µπει στο «τραπέζι», ώστε να µετατραπεί σε
ενεργειακό φόρουµ το καταστατικό του φόρουµ για το φυσικό
αέριο. Είναι ένας µεγάλος στόχος τον οποίο θα µπορούσατε να
βάλετε και να περιλαµβάνει γενικότερα τη στενότερη ενεργειακή
συνεργασία των χωρών της ανατολικής Μεσογείου. 

Σας καταθέτω αυτή την πρόταση, γιατί ο χρόνος των τεχνολο-
γικών και ενεργειακών εξελίξεων «τρέχει» πιο γρήγορα από τις
πολιτικές εξελίξεις. Γνωρίζετε ότι οι ηλεκτρικές διασυνδέσεις
στην ανατολική Μεσόγειο θα µας απασχολήσουν στο προσεχές
διάστηµα ολοένα και πιο συχνά, τα πλωτά αιολικά, οι άλλες ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας, παρά το φυσικό αέριο. Είναι µπροστά
µας και είναι ζητήµατα που πρέπει και µπορεί αυτό το φόρουµ
να αντιµετωπίσει. 

Βέβαια, να σχολιάσουµε λίγο και τη χθεσινή δήλωση και το
«άνοιγµα» του Ισραηλινού Υπουργού Ενέργειας προς τον Τούρκο
οµόλογό του. Γνωρίζετε ότι ο κ. Steinitz, αναφερόµενος στις δύ-
σκολες σχέσεις των δύο χωρών το προηγούµενο διάστηµα, είπε
ότι «τώρα είµαστε έτοιµοι να δώσουµε µια δεύτερη ευκαιρία στην
Τουρκία» και ότι θα είναι χαρούµενος να δει την Τουρκία να συµ-
µετέχει στο φόρουµ φυσικού αερίου της ανατολικής Μεσογείου. 

Πρέπει να τοποθετηθείτε στο κάλεσµα αυτό, κύριε Υπουργέ.
Βεβαίως και πρέπει να συµµετέχει η Τουρκία, αλλά πρέπει διαρ-
κώς να τονίζουµε τους όρους και τις προϋποθέσεις αυτής της
συµµετοχής, που δεν είναι άλλες από τη ρητή αποδοχή του Δι-
καίου της Θάλασσας και των λοιπών κανόνων του Διεθνούς Δι-
καίου. 

Ειδικά για τον EastMed, η θέση η δική µας βάζει τρεις πολύ
συγκεκριµένες προϋποθέσεις για την οµαλή υλοποίησή του: 

Πρώτον, να λειτουργήσει ως µέσο συνεργασίας, ειρήνης, ενό-
τητας και ανάπτυξης των χωρών της ανατολικής Μεσογείου και
της Ευρωπαϊκής Ένωσης που θα ενταχθούν στη συµφωνία. 

Δεύτερον, οι χώρες που υπογράφουν τη συµφωνία στήριξης
του EastMed θα πρέπει να δεσµευτούν πολιτικά και µακροχρόνια
ότι αυτός ο αγωγός θα είναι βασική τους επιλογή για την όδευση
προς την Ευρώπη των νέων κοιτασµάτων φυσικού αερίου. 

Τρίτον, πρέπει να διασφαλιστεί η χρηµατοδότηση του έργου
από ευρωπαϊκούς πόρους και η δέσµευση µεγάλων καταναλω-
τών για αγορά ποσοτήτων φυσικού αερίου, προκειµένου να κά-
νουν τον EastMed, την επένδυση αυτή, δυνατή να υλοποιηθεί. 

Σχετικά µε την πιθανή αποχώρηση της Repsol από τις έρευνες
υδρογονανθράκων ισχύουν αυτές οι πληροφορίες, δηλαδή η
αποχώρηση των Ισπανών από τα τρία οικόπεδα που συµµετέχουν
µαζί µε τα ΕΛΠΕ στο Ιόνιο; 

Τέλος, κύριε Υπουργέ, πριν από δυο - τρεις µέρες είχαµε το
σηµαντικό ατύχηµα στο υπό κατασκευή πυρηνικό εργοστάσιο
στο Ακούγιου της Τουρκίας. Από αυτό εδώ το Βήµα σας λέω ότι
η χώρα πρέπει να οδηγήσει την Ευρώπη και το αρµόδο ευρω-
παϊκό όργανο στο να εξετάσει τους όρους της λειτουργίας αυτού
του σταθµού. Το 2023 θα λειτουργήσει το Ακούγιου. Κάτω από
ποιον έλεγχο, µε ποιες συνθήκες; Θεωρώ ότι είναι ιδιαίτερα ση-
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µαντικό θέµα που πρέπει να τεθεί σε ένα ευρωπαϊκό πλαίσιο.
Κλείνω εδώ, εξαιτίας του χρόνου τον οποίο διαθέτω. Είναι θέ-

µατα που θα µας απασχολήσουν στο αµέσως επόµενο διάστηµα. 
Σας ευχαριστώ πολύ και ευχαριστώ για την ανοχή, κύριε Πρό-

εδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Φάµελλε, θα
περιµένετε να µιλήσει ο κ. Αρσένης και µετά εσείς. 

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, Βουλεύτρια και Βουλευτές, την ώρα που έµ-

παινε στις επιτροπές η σύµβαση αυτή για τον αγωγό -συγκεκρι-
µένα λίγες ώρες πριν- στην Αµερική «αποκαθηλωνόταν» ο Τραµπ
µε την κατάργηση του αγωγού Keystone. Ήταν από τις πρώτες
αποφάσεις του νέου Προέδρου, ακριβώς γιατί αυτό συµβόλιζε
την «αποκαθήλωση» του «Τραµπισµού». 

Δεν διαφέρει πολύ ο αγωγός Keystone απ’ αυτό που κάνουµε
εµείς. Είναι ένας αγωγός, που σε µεγαλύτερες οικονοµίες, µε
πολύ µεγαλύτερο αποτέλεσµα, θα συνέδεε τα δίκτυα αερίου και
πετρελαίου των δύο χωρών, Αµερικής και Καναδά. Και τον κα-
τήργησαν µε µια υπογραφή. 

Ο λόγος ήταν ο περιβαλλοντικός κίνδυνος και η κακής ποιότη-
τας περιβαλλοντικές µελέτες. Περνούσε, όπως και ο IGB, µέσα
από προστατευόµενες περιοχές. Βέβαια, ο βασικός λόγος είναι
η κλιµατική αλλαγή. Γιατί µετά τον «Τραµπισµό», ο κόσµος επι-
στρέφει στην αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης. «Τραµπι-
σµός», επειδή θα το ξεχάσουµε σύντοµα, σηµαίνει να κάνεις
εξορύξεις πετρελαίου και υδρογονανθράκων, ενώ ο κόσµος µας
καίγεται από την εξόρυξη και την καύση τους. Να κάνεις αγω-
γούς µέσα σε προστατευόµενες περιοχές, όταν απ’ αυτές εξαρ-
τάται αν θα καταφέρουµε να αντιµετωπίσουµε την κλιµατική
κρίση. Να δίνεις άδειες εξορύξεων εκεί που δεν υπήρχαν. 

Για όλο τον υπόλοιπο κόσµο, ο οποίος, όπως και εµείς, αντι-
µετωπίζει την πανδηµία, µε το που θα τελειώσει η πανδηµία θα
υπάρχει ένα ουσιαστικό ζήτηµα, µια απειλή για την ανθρωπό-
τητα, πέρα απ’ την οικονοµική κρίση που ακολουθεί: Η κλιµατική
κρίση. 

Όµως, εσείς -και όταν λέω «εσείς», µιλάω για την Κυβέρνησή
σας και τις προηγούµενες- µε µία οπισθοδροµική παρέα γειτό-
νων, ανακαλύπτετε ξαφνικά το «µαύρο χρυσό», τώρα, εν µέσω
της κλιµάκωσης της κλιµατικής αλλαγής. 

Δεν είστε µόνοι. Το έκανε και ο Τραµπ. Μένετε, όµως, µόνοι.
Μένετε µόνοι και από τις πετρελαϊκές εταιρείες, που ήταν οι εταί-
ροι σας. Ακούγεται ότι η Repsol αποχωρεί από τα τρία οικόπεδα,
που ήταν εµβληµατικά για εσάς, του Ιονίου, της Ηπείρου και της
Αιτωλοακαρνανίας. Το βέβαιο είναι ότι η Repsol αποχωρεί από
πολλές επενδύσεις της και στρέφεται στην ανανεώσιµη ενέργεια,
γιατί καταλαβαίνει ότι µετά τον Τραµπ το παραµύθι των υδρογο-
νανθράκων τελειώνει. Η άρνηση της κλιµατικής κρίσης τελειώνει.
Ο κόσµος επανέρχεται σε επαφή µε την πραγµατικότητα. 

Όµως, η οπισθοδρόµηση στην Ευρώπη και παγκοσµίως, βάζει
ένα τελευταίο ανάχωµα στην αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης
και στην κατάργηση των υδρογονανθράκων, το φυσικό αέριο.
Μελλοθάνατες τεχνολογίες, εταιρείες, αγωγοί και projects είναι
όλα αυτά. Να σας θυµίσω ότι στην Αλµπέρτα µετά την ανακοί-
νωση για την κατάργηση του αγωγού Keystone, ανακοίνωσαν ότι
για να µειώσουν τη ζηµιά τους θα πωλήσουν το µέταλλο του αγω-
γού ως scrap. Αυτές είναι οι επιπτώσεις.

Ας δούµε, όµως, πώς ξετυλίγεται και το πουλόβερ του φυσικού
αερίου. Μέσα σε µόλις δύο χρόνια ήδη δώδεκα πολιτείες της
Αµερικής απαγόρευσαν τη χρήση του φυσικού αερίου για θέρ-
µανση σε νέα κτήρια. Στο Ηνωµένο Βασίλειο από το 2025. Όσον
αφορά την αυτοκίνηση: Ο Καναδάς από το 2040, το Κεµπέκ, η
πολιτεία αυτή του Καναδά, από το 2035. Και καλεί τη νέα πολιτική
ηγεσία της Αµερικής ο Πρόεδρος του Καναδά, να κάνει κοινή νο-
µοθεσία για την απαγόρευση στη Βόρεια Αµερική της χρήσης
του αερίου στα αυτοκίνητα. Στο Ηνωµένο Βασίλειο η απαγό-
ρευση στα αυτοκίνητα είναι από το 2030…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα µία πολύ µικρή ανοχή, κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω.

…στην Ινδία το 2030, στον Καναδά, όπως είπαµε, το 2040, στην
Αυστρία το 2027. Στην Ευρωπαϊκή Ένωση έχει ήδη συζητηθεί.
Δέκα χώρες το υποστήριξαν. Δεν πέρασε προς το παρόν, αλλά
θα επανέλθει. 

Αυτά που συζητάµε -και θα τύχουν και διακοµµατικής συναί-
νεσης φοβάµαι- αυτή τη στιγµή σε αυτή τη Βουλή, είναι οι «δει-
νόσαυροι» της τεχνολογίας, είναι σαν να επιδοτείτε εργοστάσια
παραγωγής φαξ. Μόνο που αυτά δεν θα κατέστρεφαν τη χώρα
µας.

Όσο για το γεωπολιτικό παραµύθι, πείτε µας ένα παράδειγµα
που αυτοί οι αγωγοί ωφέλησαν τη χώρα. Πείτε µας, πραγµατικά,
ποια χώρα στον κόσµο πιστεύει αξιόπιστα ότι η Κυβέρνησή σας
ή άλλες κυβερνήσεις, που έχουν δεθεί πισθάγκωνα µε συµφω-
νίες, όπως αυτή που επικυρώνουµε, θα κόψουν ποτέ την παροχή
του αερίου προς τις άλλες περιοχές, άρα θα είναι κίνδυνος και
άρα θα είναι µετρήσιµοι και υπολογίσιµοι. 

Η κούρσα των υδρογονανθράκων, στην οποία έχουµε µπει τα
τελευταία χρόνια, δεν ωφελεί πουθενά την Ελλάδα. Αυξάνει τις
εντάσεις µε την Τουρκία, µια άλλη παλαιολιθική πολιτικά χώρα,
η οποία και αυτή θέλει υδρογονάνθρακες και είναι διατεθειµένη
να κάνει και πόλεµο µαζί µας αν χρειαστεί.

Ο µονόφθαλµος στη γειτονιά µας πραγµατικά ας οδηγήσει,
γιατί φαίνεται να ζούµε σε µια µικρή γειτονιά του κόσµου που
κατ’ εξαίρεση είναι τυφλή απέναντι στην κλιµατική κρίση. 

Σας καλώ και καλώ το Σώµα να επανέλθει στην πραγµατικότητα,
να καταλάβει ότι ο «Τραµπισµός» τελείωσε και ότι η κλιµατική
κρίση είναι µια πραγµατικότητα, την οποία την αντιµετωπίζουµε
όχι µε αγωγούς, αλλά µε στροφή στο ενεργειακό µας µείγµα, µε
στροφή στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, µε σχέδιο, µε χωρο-
ταξία, όχι άναρχα, µε σεβασµό στα φυσικά µας οικοσυστήµατα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο θα πάρει
τώρα ο γενικός εισηγητής από το ΣΥΡΙΖΑ, ο συνάδελφος κ. Σω-
κράτης Φάµελλος.

Ορίστε, κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, οφείλω να ξεκι-

νήσω από µία δήλωση για τη σηµερινή ανακοίνωση απαγόρευ-
σης των συγκεντρώσεων εκ µέρους της Κυβέρνησης. Πρόκειται
για µια ακόµα αντιδηµοκρατική επιλογή µακριά από τους κανό-
νες της επιστήµης. Είναι ξεκάθαρο ότι ήδη οι επιστήµονες της
επιδηµιολογίας διαφώνησαν µε την εισήγηση αυτή και µε την επι-
λογή αυτή.

Κύριε Πρόεδρε, δυστυχώς είναι µια µεθόδευση, µια ξεκάθαρη
µεθόδευση, η οποία έχει στόχο µόνο και µόνο τον περιορισµό
της λειτουργίας, αν θέλετε, της δηµοκρατίας, που είναι να αντι-
δράσει κάποιος και να κάνει κριτική στα µέτρα της Κυβέρνησης.
Και δεν είναι µόνο η αναξιοπιστία που δηµιουργείται σχετικά µε
την πανδηµία, γιατί δηµιουργείται έντονη στον κόσµο. Πείτε µου
ποια είναι η διαφορά µε αυτά που έγιναν, παραδείγµατος χάριν,
το Σάββατο και µε αυτά που µπορεί να γίνουν σε µία συγκέν-
τρωση. Πού προκύπτει ο κίνδυνος, δηλαδή, του συγχρωτισµού;

Το βασικό είναι ότι έχουµε µία κυβέρνηση, η οποία βάζει στόχο
τη δηµοκρατία. Αυτό είναι πολύ σοβαρό και το καταθέτουµε µε
όλη τη σοβαρότητά του µέσα στο Κοινοβούλιο.

Κύριε Πρόεδρε, για το θέµα της σηµερινής συζήτησης ανα-
φερθήκαµε στις επιτροπές. Ο διασυνδετήριος αγωγός, ο IGB,
Ελλάδας - Βουλγαρίας και το φόρουµ φυσικού αερίου είναι πρω-
τοβουλίες που ωρίµασαν ή ξεκίνησαν κατά τη διάρκεια της δια-
κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ και εντάσσονται σε ένα ευρύτερο
πλαίσιο µιας προσπάθειας, η οποία πέτυχε κατά τη διάρκεια της
κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, να γίνει η Ελλάδα εµπορικός και ενερ-
γειακός διαµετακοµιστικός κόµβος στην ευρύτερη περιοχή. Η
σύνοδος των ηγετών της Μεσογείου, η συνεργασία των ηγετών
στα Βαλκάνια, η Συµφωνία των Πρεσπών, η τριµερής στην ανα-
τολική Μεσόγειο, η συµµετοχή στο «Δρόµο του Μεταξιού» είναι
πρωτοβουλίες που συνέβαλαν σε αυτή την κατεύθυνση, γιατί
υπηρετούσαν µια δοµηµένη στρατηγική. 

Το ίδιο γινόταν και µε την ενέργεια, µιας και η ενεργειακή πο-
λιτική στόχευε και στην ασφάλεια εφοδιασµού και στη διασφά-
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λιση ανταγωνιστικών τιµών και στην πληθώρα, αν θέλετε, των
πηγών και των οδεύσεων, αλλά και στην ενίσχυση του γεωπολι-
τικού ρόλου της χώρας µας. Έτσι, ο EastMed, ο IGB, ο TAP, ο
FSRU της Αλεξανδρούπολης είναι έργα σε αυτή τη στρατηγική. 

Πρέπει να οµολογήσω και να σηµειώσω, ότι παρ’ ότι η κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ, σε µνηµονιακό περιβάλλον, ενίσχυσε το ρόλο
της πολιτείας και του δηµοσίου σε τέτοια κοµβικά έργα, η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας κάνει ακριβώς το αντίθετο. Ιδιωτικο-
ποιεί κρίσιµες υποδοµές και τον FSRU της Αλεξανδρούπολης, την
πύλη, δηλαδή, εισόδου ενέργειας και το δίκτυο αερίου σε όλη την
Ελλάδα, κάτι που είναι επιζήµιο και για τη δηµόσια περιουσία,
αλλά και για το εθνικό συµφέρον.

Όµως, δεν θα µείνω σε αυτό, αν και είναι πάρα πολύ κρίσιµο,
διότι εντοπίσαµε στη συζήτηση των επιτροπών κάτι πολύ πιο ση-
µαντικό και πολύ πιο επιζήµιο. Εντοπίσαµε ότι απουσιάζει από τα
κείµενα που έφερε η Κυβέρνηση, η παράµετρος της κλιµατικής
κρίσης, της κλιµατικής ουδετερότητας, της προσαρµογής, που
είναι επίσηµη, πλέον, παγκόσµια πολιτική και της Ευρώπης σε
αυτή την κατεύθυνση. Όλα αυτά απουσιάζουν µε πολύ έντονο
χαρακτήρα, κύριε Υπουργέ, από το κείµενο του East Mediterra-
nean Gas Forum. Και, βέβαια, υποτιµούνται οι περιβαλλοντικοί
παράµετροι και η ανάγκη αντιµετώπισης περιβαλλοντικών ατυ-
χηµάτων.

Η απουσία της στρατηγικής αυτής, της κλιµατικής, από τα κεί-
µενα που µας φέρατε και ιδιαίτερα από το κείµενο για το φόρουµ
της ανατολικής Μεσογείου, είναι ανησυχητική. Και, µάλιστα, φαν-
ταστείτε ότι µιλάµε για ένα κείµενο το οποίο συντάχθηκε στο δεύ-
τερο εξάµηνο του 2020, δηλαδή, πάνω από ένα χρόνο µετά τη
δέσµευση του Πρωθυπουργού Αλέξη Τσίπρα στο Συµβούλιο Κο-
ρυφής για την κλιµατική ουδετερότητα. Άρα ανεπίτρεπτο και δι-
πλωµατικά και πολιτικά. Και όταν η Ευρώπη έχει συµφωνήσει για
το «Green Deal», η Ελλάδα πάει πιο πίσω. Αυτό είναι επικίνδυνο.

Θέλω να σας πω, για να µην υπάρχουν παρεξηγήσεις, ότι,
πράγµατι, τα έργα αυτά ωρίµασαν σε µία πρότερη περίοδο, πριν
το ΕΣΕΚ της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, το Εθνικό Σχέδιο για την
ενέργεια και το κλίµα, και πριν την ολοκλήρωση στο Κατοβίτσε
των συµφωνιών για τη Συµφωνία των Παρισίων, στην Παγκόσµια
Σύνοδο του ΟΗΕ που είχα την τιµή και συµµετείχα. Υπήρχε,
πράγµατι, µια στόχευση για ένα καύσιµο µετάβασης, η οποία,
όµως, από το ΕΣΕΚ του 2018 τροποποιήθηκε, µειώνοντας τον
συντελεστή παρέµβασης του φυσικού αερίου στο ενεργειακό
ισοζύγιο της χώρας. 

Εσείς, όµως, όπως φαίνεται, κάνετε κάτι τελείως διαφορετικό.
Δεν φαίνεται µόνο το κείµενο του EMGF. Φαίνεται και γιατί στο
ΕΣΕΚ, στο Εθνικό Σχέδιο για την ενέργεια και το κλίµα, της Κυ-
βέρνησης Μητσοτάκη, ενισχύεται ο ρόλος του φυσικού αερίου,
διότι κλείνετε τους λιγνίτες όχι για να φέρετε ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας, αλλά για να ιδιωτικοποιήσετε την ηλεκτροπαραγωγή
µε φυσικό αέριο και µε λίγους ολιγάρχες -αυτό είναι λάθος- ενώ
η παγκόσµια κοινότητα πηγαίνει σε µια άλλη κατεύθυνση, ενώ ο
Πρόεδρος Μπάιντεν επαναφέρει στη συµφωνία τις Ηνωµένες
Πολιτείες, ενώ ο Κινέζος Πρόεδρος Σι Τζινπίνγκ στη συνέλευση
του ΟΗΕ µιλάει για κλιµατική ουδετερότητα -έστω το 2060- ενώ
η Ευρωπαϊκή Ένωση κάνει τη στροφή στο 55% µείωση αερίων
του θερµοκηπίου και αποθαρρύνει ακόµα και σε τρίτες χώρες
χρηµατοδοτήσεις για έργα υδρογονανθράκων. Και αυτό το κάνει
και η ενεργειακή διπλωµατία, πλέον, της Ευρώπης. Επίσης, αν
θέλετε, δεν περιλαµβάνονται τα έργα φυσικού αερίου ούτε στη
διαδικασία δίκαιης µετάβασης. Εσείς, λοιπόν, κάνατε αυτό το σο-
βαρό πολιτικό, διπλωµατικό και περιβαλλοντικό λάθος, ενώ αυτή
η αλλαγή στην Ευρώπη περιλαµβάνεται ακόµα και σε συµφωνίες,
όπως µε την Ιαπωνία και τον Καναδά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
Δεν βλέπω, λοιπόν, αυτή τη δέσµευση στο καταστατικό του

EMGF, καµµία αναφορά. Και πρέπει να σας πω ότι αυτό υποτιµά
και τα προβλήµατα βιωσιµότητας που διαπιστώνουµε ότι και
λόγω της πανδηµίας υπάρχουν στα έργα υδρογονανθράκων. 

Άρα εµείς τι ερχόµαστε να σας πούµε; Έχετε κάνει λάθος
στρατηγική, γιατί µάλλον δεν έχετε. Είναι µόνο ένα «πράσινο» πε-

ριτύλιγµα αυτό που µας λέτε για την κλιµατική πολιτική. Δεν το
βλέπουµε σχεδόν πουθενά. Και από την άλλη µεριά, υποτιµάτε
και τις οικονοµικές συνθήκες και τα θέµατα βιωσιµότητας. Έτσι,
όµως, η Ελλάδα µπορεί να µείνει πίσω. Η απουσία αυτής της
προοπτικής και η ανυπαρξία άλλων δυνατοτήτων συνεργασίας
στο καταστατικό του EMGF δεν µπορεί να µείνει από εµάς, χωρίς
σχολιασµό. 

Λέµε, λοιπόν, ότι η συνεργασία στον τοµέα των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας και η συνεργασία στο επίπεδο των ηλεκτρικών
διασυνδέσεων και σε θέµατα περιβαλλοντικής προστασίας πρέ-
πει να εισέλθουν στη διαδικασία των συνεργασιών. Πρέπει να τα
βάλετε. Σας το προτείνουµε αυτό. Και αυτό θα επιβεβαιώσει πι-
θανά µια στροφή και δική σας στα θέµατα της περιβαλλοντικής
και ενεργειακής πολιτικής.

Εµείς, λοιπόν, έχουµε προτείνει, κύριε Πρόεδρε -και ολοκλη-
ρώνω- στα θέµατα στρατηγικής µια αλλαγή στην πολιτική της Κυ-
βέρνησης, που θα χαρακτηριστεί από έναν κλιµατικό νόµο, αλλά
και µια στροφή ως προς τα θέµατα υδρογονανθράκων και πολι-
τικής. Κάτι τέτοιο επιβάλλει και η αναθεώρηση του Εθνικού Σχε-
δίου για την ενέργεια και το κλίµα, µιας και έχουµε τον στόχο
πλέον του 55%. Πρέπει, λοιπόν, να συµφωνήσουµε σε ένα άλλο
σχέδιο, κύριε Πρόεδρε, που θα λαµβάνει υπ’ όψιν και την κλιµα-
τική µετάβαση και τις γεωπολιτικές ισορροπίες στη χώρα µας. 

Και πρέπει η συζήτηση για τους υδρογονάνθρακες, κύριε
Υπουργέ, να ανοίξει σε επίπεδο Μεσογείου. Και εµείς συµφω-
νούµε σε µια τέτοια προοπτική, για την απεξάρτηση από τους
υδρογονάνθρακες, και να βάλουµε στην ενεργειακή µας διπλω-
µατία τα θέµατα πλέον των ΑΠΕ και των ηλεκτρικών διασυνδέ-
σεων. 

Θα κλείσω µε δύο αναφορές στα έργα, για να σχολιάσω κά-
ποια θέµατα που είπε ο Υπουργός, γιατί πρέπει να τα κλείσουµε
αυτά και να έχουµε µια κοινή βάση όσον αφορά την ιστορία,
κύριε Υπουργέ. 

Ο IGB είναι ένα σηµαντικό έργο µε µεγάλο ενεργειακό αποτύ-
πωµα και συµβάλλει στην ασφάλεια του ενεργειακού εφοδιασµού.
Είναι ένα έργο το οποίο συνδέεται και µε το ελληνικό ενεργειακό
σύστηµα, αλλά και µε τον νότιο διάδροµο. Να ξεκαθαρίσουµε ότι
πριν από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ -µάλιστα εντάχθηκε στα έργα
ευρωπαϊκού ενδιαφέροντος- ναι, είχε προγραµµατισµό δέκα ετών,
έχει ήδη. Όµως, κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ
-επειδή αναφερθήκατε σε πάγωµα-, εγώ θυµάµαι και τη δεύτερη
φάση του market test και την τελική επενδυτική συµφωνία µε τον
κ. Σκουρλέτη και τη δηµιουργία του συµβουλίου για τον νότιο διά-
δροµο µε τον κ. Σταθάκη, την υπογραφή µε τον ΤΑΡ -για να παίρ-
νει φυσικό αέριο από το νότιο διάδροµο- τη χρηµατοδότηση του
IGB παρουσία του κ. Κανιέτε πάλι µε τον κ. Σταθάκη, την απόφαση
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τη συµβατότητα µε τις κρατικές
ενισχύσεις και τελικά, την υπογραφή των εγκαινίων και την τέλεση
των εγκαινίων µε τον κ. Μπορίσοφ και τον Αλέξη Τσίπρα και τον
Γιώργο Σταθάκη τον Μάιο του 2019. 

Δεν µου φαίνεται, λοιπόν, παγωµένο το έργο. Ξεκίνησε επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Τώρα, για ποιο λόγο είναι πράγµατι παγωµένη εδώ και δε-
κατέσσερις µήνες µία συµφωνία που υπογράφηκε τον Οκτώβρη
του 2019, πρέπει να µας το πει ο κ. Χατζηδάκης. Για ποιο λόγο
κρατούσε στα συρτάρια του δεκατέσσερις µήνες αυτή τη συµ-
φωνία και τη φέρνετε εσείς τώρα που έφυγε ο κ. Χατζηδάκης;
Δεν ξέρω αν θα το απαντήσει ποτέ η ιστορία αυτό, κύριε
Υπουργέ, αλλά είναι περίεργο. Πάντως, παγωµένο επί ΣΥΡΙΖΑ
δεν ήταν. Στα συρτάρια του κ. Χατζηδάκη έµεινε.

Όσον αφορά το φόρουµ -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε-, είναι γε-
γονός ότι το φόρουµ της ανατολικής Μεσογείου ωρίµασε και δη-
µιουργήθηκε ως πολιτική ιδέα επί της διακυβέρνησης του
ΣΥΡΙΖΑ. Και µάλιστα, κατά τη διάρκεια εκείνη υπογράφηκε και
µια συµφωνία για την αντιµετώπιση των ατυχηµάτων από υδρο-
γονάνθρακες στην Μεσόγειο, που είχα την τιµή να την υπογράψω
εγώ εκ µέρους της Ελλάδας και η οποία δεν φαίνεται τώρα στο
καταστατικό. Πέρα από τα θέµατα του κλίµατος που απουσιά-
ζουν, δεν υπάρχει ούτε η αντιµετώπιση περιβαλλοντικών ατυχη-
µάτων ως κοινό πλαίσιο. 

Εδώ, λοιπόν, πρέπει να πω ότι το φόρουµ ιδρύθηκε στις 14 Ια-
νουαρίου του 2019 στο Κάιρο παρουσία του Γιώργου Σταθάκη
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και η ωρίµανσή του έγινε τα προηγούµενα δύο χρόνια. Μαζί µε
τον Γιώργο Κατρούγκαλο, θυµάµαι, και τον Γιώργο Σταθάκη πή-
γαµε πρώτη φορά -νοµίζω ήταν το Δεκέµβριο του 2017- και αρ-
χίσαµε αυτή τη συνεργασία. 

Μην προσπαθείτε, λοιπόν, µε το γνωστό προπαγανδιστικό
τρόπο της Νέας Δηµοκρατίας να κρύψετε το παρελθόν. Το ζή-
τηµα είναι πώς µπορεί αυτό το καταστατικό να διευρύνει τα θέ-
µατα ενεργειακής διπλωµατίας έχοντας στρατηγική και για το
κλίµα και για το περιβάλλον. 

Και τα λέω αυτά, κύριε Πρόεδρε, γιατί εµείς εκ µέρους του ΣΥ-
ΡΙΖΑ θα στηρίξουµε αυτές τις πρωτοβουλίες. Και η κριτική που
κάνουµε είναι πρώτον, για να µην αλλοιώνει την πραγµατικότητα
η Κυβέρνηση Μητσοτάκη -που βέβαια, έχει high score σε αυτό,
στο να τροποποιεί την πραγµατικότητα-, αλλά και δεύτερον, γιατί
επισηµαίνουµε κρίσιµες ελλείψεις που µειώνουν και το ενεργει-
ακό και το διπλωµατικό δυναµικό της χώρας. Δεν µπορούµε να
µη σας τα πούµε όλα αυτά.

Και να πω την αλήθεια, όσο προσπαθείτε να διαγράψετε τι
έκανε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, στη διπλωµατία χάνετε σοβαρά
πλεονεκτήµατα, γιατί είναι εφόδια για τη χώρα. Αν λέτε ότι δεν
έγιναν, δεν µπορείτε να τα επικαλεστείτε και στο διεθνή διάλογο.
Μην κάνετε αυτό το λάθος. Μειώνετε το δυναµικό της Ελλάδας
έτσι. 

Αυτό που επισηµαίνουµε, όµως, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι δυ-
στυχώς και στα ενεργειακά θέµατα και ιδιαίτερα, στο θέµα της
κλιµατικής προσαρµογής προς την κλιµατική ουδετερότητα λεί-
πει η στρατηγική. Ακούµε πολλά ωραία λόγια, αλλά επί της ου-
σίας δεν βλέπουµε έργα. Δεν αλλάζει δηλαδή. Αντίθετα,
αεριοποιεί την ηλεκτροπαραγωγή, βάζει χαράτσι στις ανανεώσι-
µες πηγές ενέργειας -κάνει το αντίθετο!- και αυξάνει την τιµή του
ρεύµατος, παίζοντας µε λίγους ολιγάρχες. 

Αυτή, λοιπόν, την έλλειψη στρατηγικής, εµείς οφείλουµε να
την επισηµάνουµε, γιατί είναι µια αναχρονιστική προσέγγιση της
πολιτικής στα ενεργειακά ζητήµατα και υποτιµά το στόχο. Αντί
να κάνουµε την Ελλάδα -αν θέλετε- και ενεργειακό κόµβο, κάνετε
παιχνίδι εις βάρος της κλιµατικής προσαρµογής µε λίγους ολι-
γάρχες. Αυτό είναι τραγικό λάθος. Είναι έλλειψη στρατηγικής,
την οποία εντοπίζουµε και στα θέµατα διπλωµατίας. Αλλά, νο-
µίζω, ότι γι’ αυτά τα ζητήµατα, τα θέµατα εξωτερικής πολιτικής
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος θα αναφερθεί περισσότερο.
Διότι δεν µπορούµε, ιδιαίτερα σήµερα, να πηγαίνουµε χωρίς
στρατηγική και στα θέµατα των σχέσεων µε τη γείτονα χώρα. 

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα πολύ για το χρόνο που µου
δώσατε. 

Θεωρώ ότι ακόµα και τώρα, κύριε Υπουργέ, έχετε τη δυνατό-
τητα να κάνετε στροφή προς µία κλιµατικά φιλική πολιτική, που
θα κάνει την Ελλάδα πιο ανταγωνιστική, αλλά και βιώσιµη. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το λόγο έχει ο κ.

Φόρτωµας για δεκαπέντε λεπτά.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

Βουλευτές, ακούσαµε από τον κ. Φάµελλο να κόπτεται για τη δη-
µοκρατία, αλλά και τη Μείζονα Αντιπολίτευση, αλλά δεν ακού-
σαµε τους ίδιους τόνους και µε την ίδια ζέση να κατακρίνει και
να επικρίνει µέλη τους, οι οποίοι κλείνουν το µάτι σε έναν κατά
συρροή δολοφόνο, αλλά και σε έναν τροµοκράτη. Οπότε, µε την
ίδια λογική µε την οποία κόπτεσθε για τις διαδηλώσεις αλλά και
για τη δηµοκρατία, µε την ίδια λογική και µε την ίδια ζέση θα σας
παρακαλούσαµε να κατακρίνετε και να επικρίνετε όλες αυτές τις
ατυχείς δηλώσεις, αλλά και κινήσεις µελών σας, οι οποίοι στηρί-
ζουν µε τις υπογραφές τους τέτοιες -θα έλεγα- απαράδεκτες κι-
νήσεις και δηλώσεις.

Τώρα, όσον αφορά το περιβάλλον αλλά και τις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας, ο ΣΥΡΙΖΑ για µια ακόµα φορά άλλα λέει και
άλλα κάνει. Δηλαδή, πολλά µέλη του και στις τοπικές κοινωνίες,
αλλά πολλές φορές και στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης αντιδρούν
κατά των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας αλλά και κινητοποιούν
τον κόσµο κατά αυτών. Οπότε, δεν µπορεί εσείς να κόπτεσθε για
το περιβάλλον, για όλα αυτά, και από την άλλη, να έρχεστε εδώ
και να λέτε άλλα.

Τώρα πάµε στις δύο κυρώσεις. Είναι δύο κυρώσεις πολύ ση-

µαντικές. Η µία κύρωση αφορά τη συµφωνία της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας µε τη Δηµοκρατία της Βουλγαρίας, η οποία είναι µια
πολύ σηµαντική πρωτοβουλία, οι βάσεις της οποίας µπήκαν το
2009. Είναι αποτέλεσµα µιας συµφωνίας µεταξύ των δύο χωρών
και έχει κυρωθεί από τη βουλγαρική βουλή τον Ιούλιο του 2020. 

Φυσικά, αυτό ενισχύει την γεωστρατηγική θέση της χώρας µας
και επιτρέπει να παίζει ένα πολύ σηµαντικό ρόλο στον ενεργειακό
χάρτη των Βαλκανίων αλλά και της ανατολικής Μεσογείου.

Η όλη κατασκευή αλλά και η λειτουργία του έργου θα ενισχύ-
σει τη χώρα µας, αφού θα έχει καταστεί πλέον πύλη εισόδου φυ-
σικού αερίου στην ευρωπαϊκή αγορά από διάφορες πηγές και
κατά κύριο λόγο από τον ΤΑΡ. Επιπλέον, αξιοποιεί και τον πλωτό
τερµατικό σταθµό της Αλεξανδρούπολης, δεδοµένου ότι όλες οι
ποσότητες θα εισάγονται µέσω αυτού και φυσικά, προβλέπεται
να µεταφέρονται προς το βορρά, µέσω του IGB. Σηµειωτέον, ότι
αυτός αποτελεί το πρώτο τµήµα του κάθετου διαδρόµου, δη-
λαδή της διασύνδεσης των εθνικών συστηµάτων φυσικού αερίου
της Ελλάδας, της Βουλγαρίας, της Ρουµανίας, αλλά και της Ουγ-
γαρίας, µε σκοπό την εναλλακτική τροφοδοσία των χωρών της
νοτιοανατολικής Ευρώπης, αλλά και της κεντρικής Ευρώπης.

Πάµε τώρα στη δεύτερη συµφωνία, τη δεύτερη κύρωση, η
οποία εισάγεται και αφορά την ίδρυση του Φόρουµ Φυσικού Αε-
ρίου της Ανατολικής Μεσογείου. Πρόκειται για µία διεθνή συµ-
φωνία, η οποία αφορά τη σύσταση του πρώτου διεθνούς
οργανισµού της νοτιοανατολικής Μεσογείου και η οποία υπε-
γράφη στο Κάιρο από επτά χώρες. Έτσι, λοιπόν, σήµερα κυρώ-
νοντας αυτή τη συµφωνία, στην ουσία την εφαρµόζουµε και τη
θέτουµε σε άµεση ισχύ. Δηλαδή, εµείς αποτελούµε το πέµπτο
µέλος το οποίο και κυρώνει τη συµφωνία, κάτι το οποίο είναι απα-
ραίτητο.

Η Ελλάδα, λοιπόν, επιδιώκει να έχει στενότερους δεσµούς µε
τις χώρες της νοτιοανατολικής Μεσογείου, φυσικά πάντοτε µε
σκοπό την αξιοποίηση ενός µεγάλου ενεργειακού δυναµικού της
περιοχής. 

Οι χώρες της ανατολικής Μεσογείου αντιµετωπίζουν κοινές
προκλήσεις στον ενεργειακό τοµέα και η όλη κύρωση αυτού του
φόρουµ µπορεί φυσικά να δουλέψει, αλλά και να αντιµετωπίσει
τις κοινές προκλήσεις στον ενεργειακό τοµέα. Θα µπορούσε να
δουλέψει και ως υπόδειγµα για την προώθηση ενός διαλόγου
που θα συµβάλλει στην ενεργειακή ασφάλεια, αλλά και τη στα-
θερότητα της όλης περιοχής. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λοιπόν, θεωρούµε
ότι µε τις δύο αυτές κυρώσεις η δική µας χώρα επιτέλους επεν-
δύει στο δικό της µέλλον. Επενδύει, γιατί βγαίνει από την πανδη-
µία ως µία χώρα µε νέα οικονοµική δοµή, η οποία αποτελεί τη
βάση µιας ανάπτυξης τελείως διαφορετικής και «πράσινης». Σε
αυτό, λοιπόν, το πνεύµα κινούνται και οι δύο επωφελείς συµφω-
νίες και σας καλώ να τις υπερψηφίσετε. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Ξεκινάµε τώρα τις οµιλίες των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων

κατά ανάστροφη φορά. Θα είναι πέντε, γιατί ο κ. Καραθανασό-
πουλος µίλησε. Ο πρώτος είναι ο κ. Γεώργιος Λογιάδης, Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος από το ΜέΡΑ25.

Κύριε Λογιάδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρώτα απ’ όλα, θα ήθελα και εγώ µε τη σειρά µου να καταδι-

κάσω τα µέτρα απαγόρευσης για δηµόσιες συναθροίσεις σε όλη
τη χώρα από τον Αρχηγό της Αστυνοµίας. Όπως λέει: «Με από-
φαση του Αρχηγού της Ελληνικής Αστυνοµίας, απαγορεύονται…
» κ.ο.κ.. Ο αρµόδιος Υπουργός θεωρούµε ότι κρύβεται πίσω από
τον Αρχηγό της Αστυνοµίας. Τέτοιες αποφάσεις πρέπει να εκδί-
δει και να βγάζει µόνο η Κυβέρνηση. Προσωπικά µου θυµίζει -
τότε ήµουν δεκαέξι ετών- το «Αποφασίζοµεν και διατάσσοµεν».
Ντροπή!

Το ΜέΡΑ25 είναι ενεργό σε τρία επίπεδα: Παγκόσµια, ως συ-
νιδρυτής της διεθνούς προοδευτικής, Progressive International
µε συνιδρυτές τον Μπέρνι Σάντερς, το Νόαµ Τσόµσκι και πολ-
λούς άλλους, πανευρωπαϊκά ως DiEM25 και στην Ελλάδα ως
ΜέΡΑ25, ο ελληνικός βραχίονας του DiEM25, και αναδεικνύουµε
τρία θέµατα, τρεις στόχους, τρία επίπεδα. Το περιβάλλον και την
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κλιµατική κρίση, την υγεία που σχετίζεται άµεσα µε την κλιµατική
κρίση και την παιδεία. 

Το ΜέΡΑ25 τάσσεται κατά οποιασδήποτε µορφής εξορύξεων
υδρογονανθράκων ή ορυκτών καυσίµων, τα οποία συµβάλλουν
στη δηµιουργία του φαινοµένου του θερµοκηπίου. 

Σε πανευρωπαϊκό επίπεδο, από την αρχή της ιδρύσεώς µας,
το DiEM25 αναδεικνύουµε την ανάγκη η Ευρωπαϊκή Ένωση να
επενδύσει το 5% του ΑΕΠ της στην παραγωγή «πράσινης» ενέρ-
γειας για επόµενα δέκα χρόνια. 

Σε ελληνικό επίπεδο τοποθετούµεθα υπέρ της οριοθέτησης
ΑΟΖ, αλλά µόνο για πλωτά αιολικά πάρκα.

Διαβάζουµε σήµερα, 26 Ιανουαρίου, στον γερµανικό Τύπο ότι
περισσότερη ενέργεια παρήχθη πέρυσι στην Ευρωπαϊκή Ένωση
από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, παρά από τα ορυκτά καύ-
σιµα.

Τονίζουµε ότι το υδρογόνο στα αµέσως επόµενα χρόνια θα
αποτελέσει τον καθαρό αντικαταστάτη του µαζούτ, του ντίζελ και
του άνθρακα για την ακύρωση των αερίων ρύπων που δηµιουρ-
γούν το φαινόµενο του θερµοκηπίου. Γι’ αυτό προτείνουµε στα
λιµάνια Θεσσαλονίκης και Αλεξανδρούπολης να δηµιουργηθούν
µονάδες παραγωγής υδρογόνου από ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας, όπως από πλωτές φάρµες ανεµογεννητριών. Καµµία χερ-
σαία ανεµογεννήτρια.

Θα ήθελα να τονίσω ότι σήµερα εξελίσσεται µια επανάσταση
στην παραγωγή υδρογόνου µε επενδύσεις «µαµούθ». Οι γερµα-
νικές εταιρείες αναπτύσσουν µία υπεράκτια ανεµογεννήτρια που
θα παράγει µαζικά υδρογόνο µέσω της ηλεκτρόλυσης, που δια-
σπά το νερό σε υδρογόνο και οξυγόνο. Η επένδυση αυτή αναµέ-
νεται να προκαλέσει αύξηση της ζήτησης του συγκεκριµένου
ανανεώσιµου και απόλυτα φυσικού προς το περιβάλλον καυσί-
µου. Την ώρα που οι ευρωπαϊκές εταιρείες αναζητούν τρόπους
να απεξαρτηθούν από τον άνθρακα, προκειµένου να µειώσουν
το περιβαλλοντικό τους αποτύπωµα, το υδρογόνο είναι ένα ανα-
νεώσιµο καύσιµο, το οποίο παράγεται ως «πράσινο» υδρογόνο
από την ηλεκτρόλυση του νερού µε τη χρήση ανανεώσιµης ηλε-
κτρικής ενέργειας.

Η αγορά υδρογόνου έχει πυροδοτήσει µία παγκόσµια επιχει-
ρηµατική µάχη, η αξία της οποίας θα ξεπεράσει τα 700 δισεκα-
τοµµύρια δολάρια έως το 2050, σύµφωνα µε το «BLOOMBERG».

Το ΜέΡΑ25, λοιπόν, τονίζει ότι όποια µεσογειακή χώρα δηµι-
ουργήσει πρώτη µία µεγάλη µονάδα παραγωγής υδρογόνου και
ανάλογο δίκτυο διανοµής του θα αποκτήσει συγκριτικό αναπτυ-
ξιακό πλεονέκτηµα. Γι’ αυτόν τον λόγο, το σχέδιό µας, του
ΜέΡΑ25, περιλαµβάνει τη µετατροπή της βόρειας Ελλάδος µε
βάση τα λιµάνια Αλεξανδρούπολης και Θεσσαλονίκης στο νού-
µερο ένα µεσογειακό κέντρο παραγωγής και διακίνησης υδρο-
γόνου, µε χρήση ανανεώσιµης ηλεκτρικής ενέργειας που θα
παράγεται σε πλωτές φάρµες ανεµογεννητριών στις ανοικτές θά-
λασσες, εκτός ψαροτόπων και εκτός του οπτικού πεδίου των νη-
σιωτών. 

Το ΜέΡΑ25, λοιπόν, είναι σαφές: Καµµία χερσαία ανεµογεννή-
τρια.

Εµείς εδώ σήµερα συζητάµε για αγωγούς, τον IGB, όπου είναι
µέτοχοι η βουλγαρική εταιρεία «Bulgarian Energy Holding» κατά
50% και κατά 50% η ελληνική «IGI POSEIDON», την οποία κατά
50% ελέγχει η ΔΕΠΑ και κατά 50% η ιταλική «EDISON», η οποία
«EDISON» ελέγχεται από τη γαλλική εταιρεία «Electricité de
France». Η ΔΕΠΑ, όµως, τώρα λειτουργεί υπό τη δικαιοδοσία του
ΤΑΙΠΕΔ. Το ΤΑΙΠΕΔ ελέγχεται από την ΑΑΔΕ και άρα, από την
τρόικα. Άρα ουσιαστικά το έργο αυτό για την Ελλάδα δεν έχει καµ-
µία αξία.

Αυτά τα έργα έπρεπε να έχουν δηµόσιο χαρακτήρα. Όµως, η
Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας, σε συνέχεια των έργων που ξε-
κίνησαν το 2010 επί ΠΑΣΟΚ και αργότερα συνεχίστηκαν επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ, τα ιδιωτικοποιεί και τα δίνει σε ιδιώτες, εντολή άνωθεν και
έξωθεν.

Τέλος, κλείνοντας, θέλω να πω ότι όποιος ελέγχει τα εκάστοτε
δίκτυα προώθησης και διανοµής προϊόντος, είτε αυτά είναι αγρο-
τικά προϊόντα, όπως το κορυφαίο µας ελαιόλαδο, είτε λέγεται
τουρισµός µε το κορυφαίο ελληνικό brand name, τη φιλοξενία,
είτε λέγεται ενέργεια, αυτός που ελέγχει το δίκτυο έχει και τα

κέρδη, αποκοµίζει τα κέρδη. Οι υπόλοιποι παίρνουν ψίχουλα και
είναι κοµπάρσοι στην όλη υπόθεση.

Άρα παγκοσµίως σεβόµενοι το περιβάλλον και γνωρίζοντας
την καταστροφή που έχουµε επιφέρει σε αυτό, γνωρίζοντας ότι
το µέλλον είναι στην «πράσινη» ενέργεια όπως του υδρογόνου
και όχι σε ορυκτά καύσιµα, η επένδυση αυτή για τα οποία συζη-
τάµε σήµερα είναι σε εντελώς λάθος κατεύθυνση. Γνωρίζοντας,
τέλος, ότι αυτή η επένδυση δεν είναι ελληνική, αφού το ποσοστό
µας, το 25%, ελέγχεται από την τρόικα, καταψηφίζουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Λογιάδη.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από την Ελ-
ληνική Λύση, ο κ. Κωνσταντίνος Χήτας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αντιλαµβάνεστε ότι κάθε φορά που έρχονται

στο ελληνικό Κοινοβούλιο συµβάσεις, συµφωνίες ή ρυθµίσεις
σχετικές µε το ενεργειακό περιβάλλον της Ελλάδας, της χώρας
µας και ιδιαίτερα όταν αυτές έχουν να κάνουν µε αγωγούς φυσι-
κού αερίου ή πετρελαίου, ξέρετε στην Ελληνική Λύση αισθανό-
µαστε µια δικαίωση. Την αισθανόµαστε αυτή τη δικαίωση όλοι
εµείς για λογαριασµό του Προέδρου µας, του Κυριάκου του Βε-
λόπουλου -και χαίροµαι που συµφωνείτε και κουνάτε το κεφάλι
σας καταφατικά- ο οποίος έχει αφιερώσει όλον του τον πολιτικό
βίο πάνω σε τέτοιου είδους θέµατα. 

Δεκαετίες τώρα έχει µαλλιάσει η γλώσσα του να µιλάει για τον
τεράστιο ορυκτό πλούτο, τον γεωπολιτικό πλούτο και τη θέση της
χώρας µας, για το πώς πρέπει να αξιοποιήσουµε τα τεράστια σε
αξία κοιτάσµατα από υδρογονάνθρακες, που όχι µόνο µπορούν
να λύσουν το ενεργειακό µας πρόβληµα, αλλά να µας βάλουν και
σε ρόλο πρωταγωνιστή στον παγκόσµιο ενεργειακό χάρτη. Φυ-
σικά, όταν τα έλεγε αυτά ο Κυριάκος ο Βελόπουλος, εισέπραττε
γελάκια, εξυπνακισµούς, ειρωνείες πολλές φορές. Αλλά έτσι είναι
η πολιτική, κάποια στιγµή η αλήθεια βγαίνει στο φως. 

Ακούστε, εµείς δεν είµαστε εδώ για να κάνουµε στείρα αντι-
πολίτευση. Το έχουµε πει σε όλα τα θέµατα, θα το πω και σήµερα
σε αυτό εδώ στο οποίο αναφερόµαστε. Είµαστε εδώ για να προ-
τείνουµε συγκεκριµένες λύσεις, µε επιχειρήµατα, για το καλό του
τόπου και κυρίως για το καλό των Ελλήνων, των συµπολιτών µας,
κύριε Υπουργέ, που τόσα έχουν υποµείνει και εξακολουθούν να
υποµένουν µε αξιοπρέπεια -τους βλέπετε, δεν γονατίζει ο ελλη-
νικός λαός- και για το καλό και όλων αυτών που έφυγαν από την
πατρίδα µας και βρίσκονται τώρα στο εξωτερικό. Και ιδιαίτερα
τώρα µε την Τουρκία που συνεχίζει να απειλεί, που συνεχίζει να
διεκδικεί ακάθεκτη, είναι κάτι παραπάνω από απαραίτητο και
πρέπει ως χώρα να έχουµε µια ολοκληρωµένη, µια στιβαρή, αν
θέλετε, πολιτική σε όλα τα µέτωπα µε γνώµονα την προάσπιση
ποιου άλλου; Του εθνικού συµφέροντος. 

Κανείς δεν αρνείται ότι πρέπει να ενισχύσουµε την εικόνα της
χώρας µας στο εξωτερικό, να ισχυροποιήσουµε τη γεωπολιτική
της θέση. Και στο πλαίσιο αυτό τέτοιου είδους συµφωνίες που
φέρνετε και εσείς σήµερα εδώ, κατ’ αρχάς, δεν είναι αρνητικές.
Προσοχή όµως. Όταν κάνουµε µια συµφωνία, θα πρέπει όχι µόνο
να δίνουµε, θα πρέπει να παίρνουµε κιόλας. Και όχι µόνο να µας
επιβάλλουν υποχρεώσεις, αλλά να επιβάλλουµε κι εµείς. Και βέ-
βαια να έχουµε δικαιώµατα. Με µια λέξη, να υπάρχει αµοιβαι-
ότητα. Αυτό είναι που ζητάµε και αυτό είναι που θέλουµε.

Και θα σας κάνω δυο - τρεις ερωτήσεις. Πείτε µου, αλήθεια, τι
αξία έχει για το επιτελικό κράτος, όταν µένει µόνο στα χαρτιά ή
όταν εξαντλείται η αυστηρότητά του στις πλάτες των Ελλήνων;
Τι αξία έχει το επιτελικό κράτος, όταν κάνει µερικές συµφωνίες;
Όταν θεσπίζει µερικές επήρειες; Όταν υπογράφει µερικές ΑΟΖ;
Όταν διακηρύττει µερική συµµαχία; Όλα µερικώς. Τι αξία έχει
αυτό το κράτος; 

Και επειδή πανηγυρίζετε -και πάω εκεί- µε τις διερευνητικές
επαφές µε την Τουρκία ως µια µεγάλη επιτυχία, ελπίζουµε να µην
δούµε µε τον έναν ή τον άλλον τρόπο συνεκµετάλλευση στο Αι-
γαίο. Θα φέρετε, ξέρετε, σε πολύ δύσκολη, σε δεινή θέση εκτός
από την Ελλάδα και τους Έλληνες πολίτες, θα φέρετε σε πολύ
δύσκολη θέση και εσάς, εσάς εδώ τους πατριώτες της παράτα-
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ξής σας. Θα τους βάλετε να υπογράψουν όσα καταδίκαζαν στα
λόγια βέβαια χρόνια τώρα. Γιατί άλλο η πολιτική ρητορική σας
και άλλο η πράξη και η υπογραφή σας. 

Οι πατριώτες σας, κύριε Υπουργέ, που στα συλλαλητήρια για
τη Μακεδονία είχαν βάλει παραδοσιακές στολές, αλλά µετά συ-
νέχισαν στην «περήφανη» συµφωνία του ΣΥΡΙΖΑ για τις Πρέσπες
και είστε και εγγυητές τώρα της συµφωνίας αυτής. Οι πατριώτες
που στηρίζουν τώρα τη συνεκµετάλλευση και τις διερευνητικές,
εσείς που διαφωνείτε µε τις διερευνητικές -και απευθύνοµαι
στους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας- τι θα κάνετε; Στη-
ρίζετε την προσπάθεια αυτή; Είστε υπέρ ή κατά; Πρέπει να ξε-
καθαρίσετε. Θα παραιτηθείτε, κύριοι συνάδελφοι της Νέας
Δηµοκρατίας, ή θα συνεχίσετε να στηρίζετε την Κυβέρνηση; Γιατί
βλέπω πολυφωνία σ’ εσάς.

Εµείς είµαστε ξεκάθαροι. Δεν θα απολογηθούµε εµείς για
εσάς. Εµείς έχουµε τις θέσεις µας, τιµούµε και την τελευταία
ψήφο που έδωσε ο ελληνικός λαός στην Ελληνική Λύση και γι’
αυτούς δουλεύουµε εδώ µέσα. Και είµαστε ξεκάθαροι: Δεν κά-
νεις διάλογο, όταν διεκδικούν το σπίτι σου. Τελεία και παύλα.
Πόσες φορές θα πρέπει να το επαναλάβουµε αυτό για να το κα-
ταλάβετε; Να µπει άµεσα τέλος στο σχέδιο του εθνικού ξεπου-
λήµατος του Αιγαίου στους Τούρκους που εµπνεύστηκε η
Κυβέρνηση. Γιατί αυτό κάνετε. 

Και ξέρετε, κύριε Υπουργέ, και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας,
τι κάναµε προχθές; Το ανέφερε και ο Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης εχθές µε γραπτή του δήλωση. Απεµπολήσαµε το µονα-
δικό ισχυρό «πυρηνικό» όπλο που είχαµε στη διάθεσή µας έναντι
των Τούρκων, τις κυρώσεις. Αυτό κάναµε µε τις διερευνητικές
που ξεκινάµε. Το απεµπολήσαµε, το καταστρέψαµε, το διαλύ-
σαµε. Κυρώσεις τέλος, ταφόπλακα! Το είχαµε πει. 

Και δεν µπορώ να µην σχολιάσω το πρωτοσέλιδο των φίλων
σας των Γερµανών της µεγάλης εφηµερίδας «FRANKFURTER
ALLGEMEINE», η οποία τι λέει; Το Βερολίνο πιστεύει, κύριε
Υπουργέ, ότι οι ελληνικές θέσεις είναι µαξιµαλιστικές! Και εσείς
επιµένετε ακόµα φιλογερµανικά. Βγαίνουν οι Γερµανοί και λένε
ότι αυτά που διεκδικεί η Ελλάδα -η Ελλάδα δεν διεκδικεί τίποτα,
θέλει ό,τι προβλέπει το Διεθνές Δίκαιο, - οι θέσεις µας είναι µα-
ξιµαλιστικές.

Εµείς επιµένουµε ελληνικά και εθνικά, όσες βαλβίδες αποσυµ-
πίεσης και να βάλετε. Βλέπε Σαµαράς. Δεν ξέρετε κι εσείς τι θέ-
λετε τώρα. Δηλαδή για να καταλάβω, είστε υπέρ των
διερευνητικών; Είστε υπέρ του διαλόγου; Είστε υπέρ του κατευ-
νασµού; Είστε υπέρ του ΕΛΙΑΜΕΠ; Είστε υπέρ της συνεκµετάλ-
λευσης; Είστε υπέρ της κ. Μπακογιάννη, του κ. Ροζάκη και των
υπολοίπων που στηρίζουν αυτά ή είστε µε τον Σαµαρά που λέει
κάτι άλλα, αυτά που ξεκάθαρα λέει η Ελληνική Λύση εδώ και
τόσον καιρό; Πείτε µας. 

Ακούστε, δεν µας αφορά ο αλληλοσπαραγµός σας ούτε η φα-
γωµάρα σας. Είναι δικό σας θέµα. Εµείς έχουµε ξεκάθαρες θέ-
σεις. Και αν, όπως λέτε, και δεν διαφωνούµε, είστε πατριώτες,
ελάτε εδώ, κύριε Υπουργέ, φέρτε τις συµφωνίες, τις κυρώσεις
µε τα Σκόπια -γιατί για εµάς ήταν, είναι και θα είναι Σκόπια, εσείς
τα λέτε πλέον Βόρεια Μακεδονία- φέρετε τις κυρώσεις εδώ να
µετρηθούµε και να ζυγιστείτε. Να µετρηθούµε και να ζυγιστείτε,
ποιοι θα ψηφίσετε τις συµφωνίες, ποιοι νεοδηµοκράτες Βουλευ-
τές θα βάλουν την υπογραφή τους κάτω από µια κύρωση συµ-
φωνίας που λέει «Βόρεια Μακεδονία». Φέρτε τις, να δούµε ποιοι
είναι οι πατριώτες και ποιοι δεν είναι. Φέρτε τις. 

Ελάτε εδώ οι Μακεδόνες κυρίως και οι υπόλοιποι πατριώτες
Βουλευτές, που εγώ λέω ότι είναι όλοι πατριώτες οι Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας, και υπογράψτε την πρόταση εξεταστικής
της Ελληνικής Λύσης να γίνουν τριάντα οι υπογραφές, να έρθει
το θέµα εδώ στη Βουλή. Φέρτε το να αποδείξετε εν τοις πράγµασι
ότι αγαπάτε την Ελλάδα, να δούµε τι έγινε µε την υπόθεση Κοτζιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Κλείνω

µε αυτό. 
Στο τέλος, όµως, για να µην ανησυχεί ο κόσµος, για να πούµε

την αλήθεια, πάλι θα βρείτε στήριγµα. Εδώ είναι το στήριγµα:
ΣΥΡΙΖΑ. Ο ΣΥΡΙΖΑ συµφωνεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τώρα κλείστε όµως. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα
λεπτό. 

Εδώ είναι το στήριγµά σας. Θα πείτε ναι στη διερευνητικές, θα
πείτε ναι στη Χάγη, µαζί θα πορευτείτε χέρι - χέρι µε τον ΣΥΡΙΖΑ.

Μου επιτρέπετε ένα µάθηµα δηµοσιογραφίας ως δηµοσιογρά-
φος και καθηγητής που ήµουν χρόνια; Θα αναφερθώ στο θέµα
για την απαγόρευση των διαδηλώσεων, για να δείτε πώς χειρα-
γωγείται ο κόσµος από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Και τελει-
ώνω µε αυτό. 

Δεν θα αναφερθώ στην ουσία του θέµατος, κύριε Πρόεδρε,
στο αν απαγορεύθηκαν ή όχι για µια βδοµάδα οι διαδηλώσεις.
Εµείς έχουµε εκφραστεί ότι εν µέσω πανδηµίας πρέπει να σέβε-
ται όλος ο κόσµος τον πόνο των Ελλήνων που είναι κλεισµένοι
στα σπίτια τους. 

Λέω το εξής. Λέγαµε στα παιδιά, κύριε Πρόεδρε, στα µαθή-
µατα δηµοσιογραφίας πώς παρουσιάζεις µια είδηση. Χτύπα
ξύλο, είχαµε ένα ατύχηµα. Πώς θα παρουσιάσεις το ατύχηµα,
κύριε Πρόεδρε; Έλεγες: «Εκατόν τριάντα επιβάτες, σκοτώθηκαν
οι δέκα». Σοκ, τραγικό και τα λοιπά. Μπορούσες να το παρουσιά-
σεις όµως: «Χαράς ευαγγέλια, εκατόν πενήντα ζωντανοί, σκοτώ-
θηκαν µόνο δέκα»! 

Δείτε τώρα εδώ πέρα. Διαµαρτύρεστε όλοι για τις διαδηλώσεις
αύριο. Να η εφηµερίδα. Είναι η χειραγώγηση της κοινωνίας. «Χα-
λαρώνουν τα µέτρα, επιτρέπονται συναθροίσεις έως εκατό
άτοµα»! Δηλαδή δεν εστιάζουµε στο ότι σου απαγορεύουν να
διαµαρτυρηθείς ή να κάνεις µια διαδήλωση, λέµε ότι µπορείτε
µέχρι εκατό άτοµα. Έτσι γίνεται -και κλείνω µε αυτό- η χειραγώ-
γηση του κόσµου από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και σε άλλα
πολύ πιο σηµαντικά θέµατα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο θα πάρει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μι-
χαήλ Κατρίνης. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση διεξάγεται στον

απόηχο των χθεσινών διερευνητικών, για τις οποίες βεβαίως πε-
ριµένουµε επίσηµη ενηµέρωση για το τι ακριβώς διηµείφθη, διε-
ρευνητικές που διακόπηκαν το 2016 και οι οποίες από το 2013
και µετά µε πολιτική επιλογή του τότε Υπουργού Εξωτερικών,
του Ευάγγελου Βενιζέλου και Προέδρου του ΠΑΣΟΚ, έστρεψαν
την προσοχή τους κυρίως στα θέµατα της ανατολικής Μεσογείου
και όχι µονοθεµατικά στο Αιγαίο και στα χωρικά ύδατα και νοµίζω
ότι ορθά συνεχίζει και η σηµερινή Κυβέρνηση και η προηγούµενη
σε αυτή την στρατηγική. 

Βεβαίως, δεν υπήρχαν υψηλές προσδοκίες για επίτευξη
λύσης. Παρ’ όλα αυτά, είναι, νοµίζω, σωστή η επιλογή της συµ-
φωνίας επανάληψης των διερευνητικών, αν και είναι εύθραυστη. 

Την ίδια στιγµή, η Ελλάδα θωρακίζει την αµυντική ισχύ της µε
ανανέωση και εκσυγχρονισµό εξοπλιστικών προγραµµάτων,
αµυντικές συνεργασίες µε χώρες στην ευρύτερη περιοχή ή και
µε στρατηγικούς συµµάχους, όπως µε τη Γαλλία, που πρέπει κά-
ποια στιγµή να ενηµερωθούµε και για την επίσηµη πρόταση και
την όποια απάντηση της Κυβέρνησης. 

Η χώρα µας είναι δύναµη αποτρεπτικής ισχύος, σέβεται το Διε-
θνές Δίκαιο και προκρίνει προφανώς τον δρόµο της διπλωµατίας.
Γι’ αυτό και οφείλει να συνάψει συµµαχίες και διπλωµατικές συ-
νεργασίες µε αρκετές χώρες. Νοµίζω ότι σε αυτόν τον σχεδιασµό
εντάσσεται και η ενεργειακή διπλωµατία, καθότι ο ενεργειακός
χάρτης της περιοχής επανασχεδιάζεται µε τη χώρα µας να επι-
χειρεί την τελευταία δεκαετία να αναβαθµίσει τον δικό της ρόλο
ως ενεργειακό κόµβο από την ανατολή έως τη δύση και από τον
νότο έως τον βορρά. 

Σε αυτή την κατεύθυνση, θεωρούµε ότι εντάσσεται και η έγ-
κριση του καταστατικού του φόρουµ φυσικού αερίου για την νο-
τιοδυτική Μεσόγειο, η οποία λαµβάνει υπόσταση νοµική µε την
επικύρωση από την Ελλάδα. Νοµίζω ότι η πρόταση που κατέθεσε
ο κ. Αρβανιτίδης να µετατραπεί σε ενεργειακό φόρουµ µπορεί
να δώσει πραγµατικά έναν πολιτικό ρόλο και να εξελίξει όλη αυτή
την πρωτοβουλία σε παράγοντα σταθεροποίησης της ευρύτερης
περιοχής. 
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Μιας και µιλήσαµε για στρατηγική, πρέπει να δούµε ποια είναι
η στρατηγική που υιοθετήθηκε από το 2010 επί Κυβέρνησης
ΠΑΣΟΚ και συνεχίζεται µέχρι και σήµερα. 

Κεντρικός πυλώνας, λοιπόν, της πατριωτικής και στρατηγικής
του ΠΑΣΟΚ σε αυτόν τον τοµέα της ενέργειας αποτέλεσε ο σχε-
διασµός και η υλοποίηση µιας σειράς αγωγών φυσικού αερίου
µε προφανή στόχο, πρώτον, την αναβάθµιση του διεθνούς ενερ-
γειακού ρόλου της χώρας, δεύτερον, τη µεγιστοποίηση της ενερ-
γειακής ασφάλειας και βεβαίως, τις πολλαπλές και εναλλακτικές
πηγές ενέργειας. Έτσι, εντάχθηκαν και χρηµατοδοτήθηκαν ως
έργα κοινού ευρωπαϊκού ενδιαφέροντος πάρα πολλές υποδοµές
και νέοι αγωγοί και έτσι, διασφαλίστηκαν νέες πηγές τροφοδο-
σίας, γεγονός που δίνει στη χώρα ένα ισχυρό διπλωµατικό όπλο
για την προάσπιση και προώθηση ελληνικών συµφερόντων. 

Αναφέρθηκε από τον εισηγητή µας και η µάχη που κερδήθηκε
για την υλοποίηση του TAP και η ένταξη EastMed και η αναβάθ-
µιση της υποδοµής LNG της Ρεβυθούσας και ενσωµάτωση του
δίδυµου έργου της µονάδας στην Αλεξανδρούπολη. Και µέσα σε
όλα αυτά, βεβαίως, εντάσσεται και η δροµολόγηση της υλοποί-
ησης του αγωγού IGB που κυρώνουµε σήµερα τη σύµβαση ως
αρχικό τµήµα του VERTICAL CORRIDOR που θα διασχίζει τα
Βαλκάνια ως και την Ουγγαρία, παρά την προσωρινή υπαναχώ-
ρηση της ουγγρικής πλευράς.

Είναι τεράστια η γεωπολιτική σηµασία του IGB για την Ελλάδα.
Πρόκειται για µοναδική πρόσβαση της νοτιοανατολικής Ευρώ-
πης σε νέες πηγές αερίου. Η Ελλάδα πλέον αποτελεί την πύλη
εισόδου του φυσικού αερίου στα Βαλκάνια. Μέσω του κάθετου
διαδρόµου, η χώρα µας καθίσταται αναπόσπαστος κρίκος για
ενεργειακό εφοδιασµό Ρουµανίας και Ουγγαρίας και ενισχύει τη
συµµετοχή της χώρας στην ανάπτυξη περιφερειακής αγοράς
φυσικού αερίου και ενδεχοµένως ευνοούνται και οι όποιες πρω-
τοβουλίες των εµπορικών εταιρειών, για να καταλάβουν µερίδια
αγοράς.

Άρα έχουµε ασφάλεια ενεργειακού εφοδιασµού, ενίσχυση υγι-
ούς ανταγωνισµού προς όφελος των πολιτών, ολοκλήρωση πε-
ριφερειακής αγοράς ενέργειας, γεωπολιτική αναβάθµιση της
χώρας και αποσόβηση κινδύνων λόγω της κρίσης, ωρίµανση αγο-
ρών, προσέλκυση επενδύσεων. Όλα αυτά µπορούµε να τα συµ-
περιλάβουµε στα πλεονεκτήµατα του αγωγού. 

Τι έκανε λοιπόν το ΠΑΣΟΚ γι’ αυτόν τον αγωγό που σήµερα
συζητάµε. Το 2011, ιδρύεται εταιρεία του αγωγού από τη ΔΕΠΑ
την «EDISON» και τη βουλγαρική εταιρεία «BEH». Τον Ιούνιο του
2011 επί κυβέρνησης ΠΑΣΟΚ και µόνο, µε το άρθρο 176 του
ν.4001 ο IGB χαρακτηρίζεται ως έργο εθνικής σηµασίας δηµο-
σίου συµφέροντος. 

Συνεχίζοντας την πολιτική αυτή, ο Υπουργός Γιάννης Μανιά-
της, στέλεχος του ΠΑΣΟΚ, εντάσσει τον Σεπτέµβριο του 2013
τον αγωγό IGB στα έργα κοινού ευρωπαϊκού ενδιαφέροντος και
τον Οκτώβριο υπογράφει περιβαλλοντική αδειοδότηση του αγω-
γού. Αναφέρθηκε από τον Γιώργο Αρβανιτίδη, τι δεν έκαναν οι
υπόλοιπες κυβερνήσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θέλω, όµως, ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε, να ζητήσω από
τον κύριο Υπουργό, επειδή τον άκουσα και δεν πίστευα στ’ αυτιά
µου και θα έχει ενδιαφέρον να µας πει -και γι’ αυτό και ανέτρεξα
στα Πρακτικά και δεν µιλώ βεβαίως, γι’ αυτό που είπε, ότι η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει ως προµετωπίδα την ανά-
πτυξη και εξέλιξη της ενεργειακής στρατηγικής ούτε αυτό που
είπε ότι είναι επιτυχία του κ. Σαµαρά ο TAP και το φόρουµ- ποια
είναι η άποψή του για την τελευταία παρέµβαση του πρώην Πρω-
θυπουργού, αλλά πραγµατικά και γι’ αυτό που είπε, για επιτυχία
Καραµανλή, την ιδέα της ενεργειακής διασύνδεσης Ελλάδας -
Βουλγαρίας. 

Μάλιστα, την τοποθέτησε χρονικά τον Ιούλιο του 2009, τότε
που υπέγραφε το µνηµόνιο ο προκάτοχός του ο κ. Χατζηδάκης.
Και θα έχει ενδιαφέρον αν ήταν στη θέση του κ. Σκρέκα ο κ. Χα-
τζηδάκης να τον ρωτήσω να µας πει αν πηγαίναµε τον χρόνο
πίσω, στον Ιούλιο του 2009, να θυµηθούµε ποια ήταν η κατά-
σταση της χώρας, ποια ήταν η οικονοµία της χώρας, το επιτόκιο
δανεισµού, τι συνέβαινε και τι έλεγε η Κυβέρνηση, που εσείς µε

τόση µεγάλη µεγαλοψυχία είπατε ότι είναι αυτή, η οποία έκανε
τον αγωγό IGB

Μιλάµε για το 2009 µε το έλλειµµα 15,6%, αντί για 6% που δή-
λωνε η Κυβέρνηση, δηµόσιο χρέος πάνω από 300 δισεκατοµµύ-
ρια, αντί για 269 δισεκατοµµύρια, έλλειµµα τρεχουσών
συναλλαγών 30 δισεκατοµµύρια, µε τον ρυθµό ανάπτυξης να
είναι αρνητικός, κάτι πρωτοφανές στα παγκόσµια οικονοµικά
χρονικά και βεβαίως, δαπάνες προϋπολογισµού αυξηµένες κατά
17%. 

Θα µου πείτε, γιατί τα θυµάµαι όλα αυτά τώρα σε αυτή τη συ-
ζήτηση. Μα, ο πρώην Υπουργός Οικονοµικών, ο κ. Αλογοσκού-
φης, µε άρθρο του προχθές στην εφηµερίδα «ΤΑ ΝΕΑ» ανέφερε
τους ιστορικούς κύκλους της ελληνικής οικονοµίας. Μάλιστα,
στον τρίτο τίτλο που τον τοποθετεί χρονικά από το τέλος του εµ-
φυλίου έως σήµερα, στα θετικά συµπεριλαµβάνει την ένταξη της
Ελλάδας στην Ευρωπαϊκή Ένωση το ’81, αλλά όχι την ένταξη της
Ελλάδας στην ΟΝΕ και στα αρνητικά, τη µεγάλη οικονοµική επι-
βράδυνση µετά την ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση το 1981, που
όλως τυχαίως, συµπίπτει µε την έναρξη των Κυβερνήσεων του
ΠΑΣΟΚ. Στα αρνητικά, όµως, δεν συµπεριλαµβάνει τον δηµοσιο-
νοµικό εκτροχιασµό της πενταετίας 2004 - 2009 που οδήγησε
στον διεθνή οικονοµικό έλεγχο που παραµένει ως σήµερα. Γιατί
λέω για διεθνή οικονοµικό έλεγχο; Διότι ο ίδιος ο πρώην Υπουρ-
γός της Νέας Δηµοκρατίας λέει ότι είχαµε οικονοµική σταθερό-
τητα µε την επιβολή διεθνούς οικονοµικού ελέγχου το 1898. 

Αν ανατρέξουµε στο έγγραφο των στελεχών της Τράπεζας της
Ελλάδος, στις 6 Οκτωβρίου 2019, αναφέρει χαρακτηριστικά ότι
µε βάση τα ως τώρα στοιχεία και τις εξελίξεις, καθώς και τις δια-
φαινόµενες προοπτικές ευρισκόµεθα ενώπιον ενός πρωτοφα-
νούς δηµοσιονοµικού εκτροχιασµού. Και καταλήγει λέγοντας ότι
οι αποφάσεις που έχουν ληφθεί από την αρχή του έτους ως σή-
µερα, σχετικά µε τις δαπάνες, όχι µόνο δεν συνάδουν µε οποι-
αδήποτε προσπάθεια συγκράτησης των δαπανών, αλλά
κινούνται προς αντίθετη κατεύθυνση. 

Επειδή λοιπόν ο κ. Αλογοσκούφης στους οικονοµικούς κύ-
κλους και στις επιτυχίες της χώρας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν θα κάνουµε τώρα
ανάλυση, τι είπε ο κ. Αλογοσκούφης. Να κλείνουµε. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Ξέρω ότι
είναι ευαίσθητο θέµα και για εσάς. Θα µου επιτρέψετε, όµως, να
µιλήσω για ένα λεπτό ακόµη, τον χρόνο που είχαν οι υπόλοιποι
Κοινοβουλευτικοί. 

Επειδή, λοιπόν, ο τότε Υπουργός Οικονοµικών παρέλειψε να
αναφερθεί στην ένταξη της ΟΝΕ ως µεγάλη επιτυχία οικονοµική
της χώρας, θέλω να θυµίσω και να τελειώσω µε αυτό, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι -και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή
σας- ότι είναι ο ίδιος που τον Γενάρη του 2008 έλεγε ότι η ελλη-
νική οικονοµία είναι θωρακισµένη µε την πολιτική που εφαρµόζει
η χώρα. Είναι ο ίδιος που τον Δεκέµβρη του 2008 έψεξε τον
πρώην Πρωθυπουργό, τον κ. Σηµίτη, του οποίου τη µεγάλη επι-
τυχία ένταξης στην ΟΝΕ παρέλειψε να αναφέρει προχτές, λέγον-
τας ότι κινδυνολογεί µιλώντας για θέµα προσφυγής της Ελλάδας
στο Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. Μάλιστα, κατέληξε λέγοντας
ότι στον πλανήτη ΠΑΣΟΚ µπορείτε -λέει- να µη δίνετε λογαρια-
σµό ή να περιµένετε τον λογαριασµό να τον πληρώσει ο επόµε-
νος. 

Επειδή τον λογαριασµό τον πλήρωσε ο ελληνικός λαός και τον
πολιτικό λογαριασµό τον πλήρωσε µονόπλευρα το ΠΑΣΟΚ µε τις
δύσκολες αποφάσεις που αναγκάστηκε να πάρει, θα ήθελα να
πω στον προκάτοχό του κ. Σταϊκούρα και συνάδελφό του στο Οι-
κονοµικό Πανεπιστήµιο Αθηνών να είναι λίγο πιο προσεκτικός
όταν κάνει αναδροµή στην Ιστορία, ευχόµενος να µην διδάσκει
τους φοιτητές του παραποιώντας τα ιστορικά στοιχεία, όπως
έκανε ως Υπουργός Οικονοµικών, παραποιώντας τα οικονοµικά
στοιχεία και εκθέτοντας ανεπανόρθωτα τη χώρα στην Ευρω-
παϊκή Ένωση.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, ελάτε να

φτιάξετε το Βήµα. 
Πιστεύετε ακόµα, αγαπητέ µου, κύριε Κατρίνη -το λέω γιατί

είναι προσωπική µου άποψη- ότι υπάρχει ΟΝΕ, Οικονοµική και
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Νοµισµατική Ένωση στην Ευρώπη; Εγώ βλέπω µόνο µία βίαιη
ΝΕ δηλαδή βίαιη Νοµισµατική Ένωση. Αυτό ψήφισε το Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο στις 2 Μαΐου 1998. Μακάρι, να ήταν ΟΝΕ. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Μπορώ να απαντήσω; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα το κάνουµε όταν

είµαι κάτω, για να µπορώ ν’ απαντήσω. 
Για εµένα ΟΝΕ δεν υπήρξε ποτέ, όχι για την Ελλάδα, αλλά για

ολόκληρη την Ευρώπη. 
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ,

ο συνάδελφος κ. Γεώργιος Κατρούγκαλος. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Δεν έχετε άδικο, κύριε Πρό-

εδρε, αλλά αυτό είναι µια άλλη συζήτηση.
Εγώ, κατ’ αρχάς, θέλω να ευχηθώ καλή επιτυχία στον κύριο

Υπουργό µε την ανάληψη των καθηκόντων του και συγχαρητή-
ρια.

Συγχαρητήρια, όµως, οφείλω και στον γενικό εισηγητή της
Νέας Δηµοκρατίας για τη λεπτή αίσθηση πολιτικού χιούµορ που
επέδειξε κατηγορώντας εµάς για διγλωσσία την επαύριο των όχι
πολύ συγκαλυµµένων απειλών του κ. Σαµαρά και της επιχείρη-
σης πολιτικής οµηρίας, στην οποία επιχειρεί να θέσει τον Πρω-
θυπουργό.

Οφείλω πριν περάσω στην ουσία της τοποθέτησής µου να ανα-
φερθώ και εγώ στο πολιτικό γεγονός της ηµέρας, την απαγό-
ρευση συγκεντρώσεων για τις επόµενες επτά ηµέρες εν όψει
προφανώς των συγκεντρώσεων διαµαρτυρίας που έχουν ανακοι-
νωθεί κατά των αντισυνταγµατικών και αντιδηµοκρατικών µεθο-
δεύσεων της Κυβέρνησης στον χώρο της ανώτατης
εκπαίδευσης. Κίνηση πανικού, που δεν έχει σχέση µε την προ-
στασία της δηµόσιας υγείας χαρακτήρισε αυτή την κίνηση η επι-
δηµιολόγος καθηγήτρια Λινού, που µετά λόγου γνώσεως
γνωρίζει τι πρέπει να γίνει για την προστασία από την πανδηµία
και τι πρέπει να γίνει για την προστασία της δηµοκρατίας. 

Στην πραγµατικότητα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε
µια αντισυνταγµατική απόφαση προσπαθεί να προστατευτεί από
τις συνέπειες µιας άλλης αντισυνταγµατικής επιλογής που προ-
σβάλλει την αυτοδιοίκηση των πανεπιστηµίων.

Γιατί πρόκειται για αίσθηση χιούµορ να µας κατηγορεί η Νέα
Δηµοκρατία για αντιφάσεις, όταν θέτουµε παράλληλα µε την
ανάγκη να στηριχθούν έργα τα οποία εµείς φτάσαµε στην ολο-
κλήρωσή τους και που συνιστούν δική µας πολιτική µε την πρό-
σθετη ανάγκη της προστασίας του περιβάλλοντος; Είναι δική
µας ιδιαιτερότητα;

Το Ισραήλ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, υπερψήφισε
πριν από εµάς τον EastMed Gas Forum εκφράζοντας, όµως, επί-
σης επιφυλάξεις ως προς την έλλειψη σαφούς δέσµευσης για τη
µείωση των εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου και των διαδικα-
σιών παραγωγής µεταφοράς και χρήσης του φυσικού αερίου.
Όπως αναλυτικά ανέφερε ο εισηγητής µας, τα ζητήµατα της κλι-
µατικής ουδετερότητας πρέπει να είναι στο τραπέζι ως προς την
εφαρµογή στην πράξη και των δύο αυτών σηµαντικών έργων.

Ως προς την κριτική που ακούσαµε από τη µεριά του ΜέΡΑ25
έχω να πω ότι την ακούω µε προσοχή. Όµως, το φυσικό αέριο
είναι χρήσιµο στη µεταβατική πορεία προς την πλήρη απανθρα-
κοποίηση. Και όπως ακριβώς δεν αλλάζουµε τον στόλο όλων των
συµβατικών αυτοκινήτων µε ηλεκτρικά σε µια µέρα, έτσι και πρέ-
πει να πάρουµε τα αναγκαία µέτρα που να σταθµίζουν και τους
γεωπολιτικούς λόγους που στηρίζουν τα έργα αυτά και τις οικο-
νοµικές προτεραιότητες σε συνδυασµό µε την ανάγκη προστα-
σίας του περιβάλλοντος.

Ως προς τον IGB τα πράγµατα νοµίζω ότι είναι σαφή. Μεγεθύ-
νει και το οικονοµικό στίγµα της χώρας µας στα Βαλκάνια και ενι-
σχύει τον ρόλο µας ως διαµετακοµιστικού κόµβου φυσικού
αερίου συνολικά στην περιοχή. Γενικότερα και τα δύο αυτά έργα
τα οποία συζητούµε ισχυροποιούν τον ρόλο της Ελλάδας ως
ενεργειακού κόµβου. Επίσης, σε επίπεδο ευρωπαϊκό, ενισχύουν
την ενεργειακή αυτονοµία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, διαφορο-
ποιώντας τις σχετικές πηγές και αγωγούς ενέργειας.

Ο EastMed Gas Forum εντάσσεται στη γενικότερη πολιτική
που αναπτύξαµε µε τα σχήµατα τριµερούς συνεργασίας στην
ανατολική Μεσόγειο. Επιµείναµε -προσέξτε- και η Παλαιστίνη να
είναι µεταξύ των συµβαλλοµένων µερών, ακριβώς γιατί θεω-

ρούµε ότι όλες οι χώρες της ανατολικής Μεσογείου έχουν συµ-
µετοχή στο εγχείρηµα αυτό. Ούτε την Τουρκία αποκλείσαµε από
το εγχείρηµα αυτό.

Μάλιστα -και αυτό θέλω να το προσέξετε- την επαύριο της ση-
µαντικής πολιτικής συµφωνίας στο Ισραήλ για την προώθηση του
αγωγού EastMed µε παρουσία του Υπουργού Εξωτερικών κ.
Ποµπέο -την ακριβώς επόµενη µέρα- ταξίδεψα στην Αττάλεια να
συναντήσω τον οµόλογό µου κ. Τσαβούσογλου µε το µήνυµα ότι
και η Τουρκία έχει θέση στην ενεργειακή εξίσωση της ανατολικής
Μεσογείου µε µία προϋπόθεση, τον σεβασµό του Διεθνούς Δι-
καίου. 

Αυτή είναι η γενικότερη στάση µας στα ζητήµατα των σχέσεων
µε τη γειτονική χώρα. Πρέπει να είµαστε προσεκτικοί ως προς
τη διαφύλαξη των εθνικών µας συµφερόντων. Για παράδειγµα,
θα πρέπει να είµαστε ιδιαίτερα επιφυλακτικοί στη διασύνδεση
του EastMed Gas Forum µε την τουρκικής έµπνευσης πρόταση
για πολυµερή διάσκεψη στην ανατολική Μεσόγειο. Δεν θα πρέπει
να επιτρέψουµε αυτή να αποτελέσει, όπως επιδιώκει η τουρκική
πλευρά, τρόπο de facto νοµιµοποίησης της παράνοµης τουρκο-
κυπριακής διοίκησης, σε µια στιγµή που το Κυπριακό δοκιµάζεται
και που δυστυχώς ο κ. Μητσοτάκης υπήρξε ο πρώτος Έλληνας
Πρωθυπουργός που δεν έθεσε παρόµοιο ζήτηµα στην οµιλία του
στη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ.

Επιτρέψτε µου, µε την ανοχή σας, µια αναφορά και στις διε-
ρευνητικές που είναι το άλλο µείζον θέµα των ηµερών. Εµείς στη-
ρίξαµε και στηρίζουµε την επανέναρξη των διερευνητικών
επαφών, γιατί ο διάλογος αποτελεί τον µόνο τρόπο λύσης της
διαφοράς µας µε την Τουρκία. Επισηµάναµε, βέβαια, ότι ξεκινούν
υπονοµευµένες λόγω της αποτυχίας του κ. Μητσοτάκη να πετύ-
χει ένα πλαίσιο κυρώσεων που θα λειτουργούν ως εγγύηση ότι
η Τουρκία θα συζητήσει σοβαρά και δεν θα καταφύγει ξανά σε
απειλές χρήσης βίας. 

Αναµένουµε ενηµέρωση για το τι έγινε στον πρώτο αυτόν
γύρο, στην πρώτη φάση του εξηκοστού πρώτου γύρου και
έχουµε πάλι επισηµάνει στην Κυβέρνηση ότι δεν αρκεί η αµυντική
τακτική. Αυτονόητα όλες οι ελληνικές κυβερνήσεις -και ελπίζω
και η σηµερινή- δεν συζητούν τη διεύρυνση ατζέντας µε θέµατα
κυριαρχίας. 

Δεν αρκεί, όµως, αυτό. Πρέπει να επιδιώξουµε µια έντιµη συµ-
φωνία και οφείλει η Κυβέρνηση να µας πει ποιοι είναι οι ενδιάµε-
σοι στόχοι, ποια είναι η τακτική που θα επιλέξει για να προωθήσει
τον στόχο αυτό. Δεν πρέπει να θεωρεί δεδοµένη την αποτυχία,
το ναυάγιο των διερευνητικών και απλώς να προσπαθεί να τοπο-
θετηθεί καλύτερα στο blame game που θα ακολουθήσει.

Φυσικά, πρέπει ο κ. Μητσοτάκης να αποδείξει ότι δεν τελεί σε
οµηρία από τον κ. Σαµαρά. Ήδη κατέθεσα σήµερα µια επίκαιρη
ερώτηση ρωτώντας τον Υπουργό Εξωτερικών πότε θα έλθουν τα
µνηµόνια µε τη Βόρεια Μακεδονία για ψήφιση στη Βουλή, γιατί
αν υπάρχει άλλος λόγος πέρα από την αντίθεση του κ. Σαµαρά
για την κατάθεσή τους, καλό είναι να το µάθει και η λαϊκή αντι-
προσωπεία και ο ελληνικός λαός. Το σηµαντικό, όµως, είναι τι θα
γίνει από εδώ και πέρα σε επίπεδο εθνικής στρατηγικής, η οποία
απουσιάζει.

Ζητάµε, λοιπόν, από την Κυβέρνηση όχι απλώς ενηµέρωση,
αλλά να µας πει ποια είναι τα επόµενα βήµατα στις διερευνητι-
κές. 

Εµείς δεν θα γίνουµε Νέα Δηµοκρατία της περιόδου των Πρε-
σπών. Δεν θα ασκήσουµε δηµαγωγία. Θέλουµε να στηρίξουµε
τη διαµόρφωση µιας εθνικής θέσης και το εθνικό µέτωπο που
χρειάζεται απέναντι στην Τουρκία. Η Κυβέρνηση, όµως, είναι
αυτή που οφείλει να µας πει πώς το σκέφτεται, αν το σκέφτεται
και δεν επιβεβαιώνονται τα περί οµηρίας που είπα προηγουµέ-
νως µε ένα πρώτο βήµα, Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να σας ενηµερώσω ότι η Διαρκής Επι-
τροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την έκθεσή της στο
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής: «Ολοκληρωµένη θαλάσσια πολιτική στον νησιώτικο χώρο,
διατάξεις για συµµόρφωση µε υποχρεώσεις διεθνούς ναυσι-
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πλοΐας και την αναβάθµιση Λ.Σ. - ΕΛ.ΑΚΤ. και ειδικές ρυθµίσεις
για την ψηφιοποίηση και εν γένει ενίσχυση της ανταγωνιστικότη-
τας της ελληνικής ναυτιλίας στη µετά-COVID εποχή»

Θα κλείσουµε µε την Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο της Νέας
Δηµοκρατίας, την κ. Μαριλένα Σούκουλη - Βιλιάλη.

Δεν ξέρω αν είναι η παρθενική σας οµιλία, κυρία συνάδελφε.
Όπως και να έχει, σας εύχοµαι κάθε επιτυχία!

ΜΑΡΙΑ - ΕΛΕΝΗ ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και έναν χρόνο ταλαιπω-
ρούµαστε από µία φονική πανδηµία που έχει στοιχίσει ανθρώπι-
νες ζωές, που έχει διακόψει τον οικονοµικό κύκλο και την
κοινωνική δραστηριότητα και µας έχει κρατήσει µέσα στο σπίτι.
Μου είναι αδιανόητο να αποτελεί αντικείµενο κοµµατικής εκµε-
τάλλευσης το γιατί δεν επιτρέπονται συγκεντρώσεις και πορείες
χιλιάδων ανθρώπων, ώστε να ευνοηθεί η περαιτέρω υπερµετά-
δοση. Τι ίσχυε, δηλαδή, µέχρι τώρα; Ήταν όλοι έξω σε συγκεν-
τρώσεις; Δεν είχαµε επιµέρους αποφάσεις ανάλογα µε τη
συγκέντρωση; Τώρα, σύµφωνα µε την απόφαση του Αρχηγού
της Αστυνοµίας, αναφέρεται η από της 22-01-2021 εισήγηση της
Εθνικής Επιτροπής Προστασίας της Δηµόσιας Υγείας, µε την
οποία προτείνεται αυτό το όριο των εκατό ατόµων. Δεν πρόκει-
ται, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, για θέµα
δηµοκρατίας, αλλά πρόκειται για θέµα δηµόσιας υγείας και
µόνον.

Όσον αφορά τώρα τις διερευνητικές, ο Πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης και η Κυβέρνησή µας, η οποία είναι υπεύ-
θυνη για τη χάραξη της εξωτερικής µας πολιτικής, έχουν
τοποθετηθεί ξεκάθαρα και µε απόλυτη σαφήνεια και για το θέµα
των διερευνητικών επαφών µε τη γείτονα χώρα τόσο στο εσωτε-
ρικό, σε όλους εµάς, όπως και έναντι των γειτόνων µας. Εποµέ-
νως, δεν υπάρχει κάτι άλλο να προσθέσουµε επί της ουσίας.

Εµείς θα συνεχίσουµε να κινούµαστε µε εθνική αυτοπεποίθηση
και µε σοβαρότητα για την προάσπιση των εθνικών µας συµφε-
ρόντων. Αυτό αναµένει να κάνουµε η ελληνική κοινωνία και αυτό
πράττουµε.

Καλούµαστε σήµερα να κυρώσουµε δύο συµφωνίες υψηλής
σηµασίας για την αναβάθµιση της γεωενεργειακής θέσης της
χώρας µας, δύο κυρώσεις που αποδεικνύουν την έµπρακτη προ-
σήλωσή µας στις αρχές της αγαστής περιφερειακής συνεργα-
σίας µεταξύ των κρατών της περιοχής µας που αποδεικνύουν την
έµπρακτη προσήλωση της χώρας µας στην ειρηνική συνύπαρξη
των λαών, µε στόχο την ευηµερία και την πρόοδο όλων των πο-
λιτών. 

Παράλληλα, όµως, οι σηµερινές κυρώσεις αποτελούν και µία
ξεκάθαρη απάντηση - πρόσκληση προς όλα τα κράτη που ακόµα
και σήµερα είναι εγκλωβισµένα σε ανέξοδες πρακτικές του πα-
ρελθόντος και δυσκολεύονται να αναγνωρίσουν ότι η συγκεκρι-
µένη πολιτική όδευση αποτελεί µονόδροµο προς ένα µέλλον
ασφάλειας και σταθερότητας, µια όδευση βέβαια που προϋπο-
θέτει και απαιτεί αµοιβαία υπευθυνότητα και ειλικρίνεια, σύµ-
φωνα µε τους κανόνες και τις αξίες του ευρωπαϊκού κεκτηµένου.
Άλλη οδός, όµως, δεν υπάρχει και καλό θα είναι, έστω και αργά,
συγκεκριµένα κράτη να απαντήσουν θετικά στις προκλήσεις των
καιρών. 

Με την πρώτη κύρωση για τον διασυνδετήριο αγωγό IGB, τη
διασύνδεσή του µε τον διαδριατικό αγωγό ΤΑΡ, δηλαδή την ευ-
ρωπαϊκή επιλογή για την όδευση του νότιου δρόµου, αλλά και µε
τον νέο πλωτό τερµατικό σταθµό υγροποιηµένου φυσικού αερίου
στην Αλεξανδρούπολη δηµιουργούµε ένα σηµαντικό πλέγµα
ενεργειακών υποδοµών που περνούν από ελληνικό έδαφος. 

Η κύρωση για το Φόρουµ Φυσικού Αερίου Ανατολικής Μεσο-
γείου (EMGF), η δεύτερη κύρωση που συζητάµε σήµερα, µεταξύ
της χώρας µας και άλλων έξι χωρών -και µάλιστα εµείς είµαστε
η πέµπτη κύρωση, που αυτός είναι ο αριθµός που θέτει και την
ίδρυση του φόρουµ σε ισχύ- υποδεικνύει έναν ορθό διπλωµατικό
δρόµο για την αξιοποίηση των υπαρχόντων, αλλά και των µελ-
λοντικών ενεργειακών πόρων σε µία σηµαντική περιφερειακή
αγορά ενεργειακού δυναµικού. 

Εποµένως, απαντάµε µε σαφήνεια σε τρεις σηµαντικές προ-
κλήσεις της γεωενεργειακής µας στρατηγικής. Πρώτον, την ανά-

δειξη της Ελλάδας σε διαµετακοµιστικό κόµβο πηγών ενέργειας,
δεύτερον, την αύξηση της ασφάλειας της ενεργειακής µας τρο-
φοδοσίας µέσω της διαφοροποίησης πηγών και οδεύσεων φυ-
σικού αερίου και, τρίτον, την εµπέδωση της πρόθεσής µας για
την ενάσκηση των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων και συγκεκρι-
µένα της εξερεύνησης και της εκµετάλλευσης ενεργειακών
πηγών σε θαλάσσιες ζώνες, πάντα σύµφωνα µε το Διεθνές Δί-
καιο. 

Πέραν, όµως, από τα προφανή οφέλη ιδιαίτερα για τους βο-
ρειοελλαδίτες µας µε τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας και
µειωµένο κόστος ενέργειας, πρέπει να αναφερθούµε, αλλά και
να ενηµερώσουµε τους πολίτες για την τεράστια σηµασία ύπαρ-
ξης και υλοποίησης µιας αποτελεσµατικής γεωενεργειακής
στρατηγικής. Κατανοώ ότι µπορεί να µην είναι ένα θέµα που κεν-
τρίζει τα δελτία ειδήσεων ή προσελκύει την προσοχή των πολι-
τών, αλλά πρέπει να γίνει ξεκάθαρο ότι υπάρχει κοµβική
παράµετρος στη δοµή των διεθνών σχέσεων και επηρεάζει έµ-
µεσα και άµεσα κάθε τοµέα της οικονοµικής και κοινωνικής ζωής
µας, που δύναται ακόµη και να φτάσει σε αντιπαλότητα ή διένεξη
µεταξύ κρατών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Γι’ αυτό όταν µιλούµε για ενεργειακή ασφάλεια, δεν µιλούµε
µόνο για τον τεχνικό ορισµό της, σύµφωνα µε τη Διεθνή Υπηρε-
σία Ενέργειας, δηλαδή για την απρόσκοπτη διαθεσιµότητα ενερ-
γειακών πηγών σε οικονοµικά ανεκτές τιµές, αλλά µιλούµε
επιπλέον για ένα περίπλοκο πλαίσιο διακρατικών σχέσεων γεω-
στρατηγικής σηµασίας. 

Εάν εξετάσουµε την παρούσα γεωπολιτική συγκυρία, θα
δούµε ότι αυτή χαρακτηρίζεται από παγκόσµιες, αλλά και περι-
φερειακές ενεργειακές µεταβολές. Και θα εξηγήσω τι εννοώ. Η
αυξανόµενη ζήτηση για ενέργεια ιδιαίτερα σε χώρες, όπως είναι
η Κίνα και η Ινδία, παραµένει. Η προσπάθεια της Ευρώπης για τη
διαφοροποίηση των πηγών εφοδιασµού, ώστε να µην αντιµετω-
πίσουµε ενεργειακές κρίσεις, όπως η κρίση που αντιµετώπισε η
Ουκρανία και η Ρωσία το 2006 και το 2009, παραµένει. Η άνοδος
των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής ως παγκόσµιος ενεργει-
ακός παίκτης µε την εκµετάλλευση του σχιστολιθικού αερίου και
του πετρελαίου, που είχε ως αποτέλεσµα τη µεγάλη προµήθεια
υγροποιηµένου φυσικού αερίου, αποτελεί µια πραγµατικότητα.
Η σταθερή στόχευση της Ρωσίας να διατηρήσει τα κανάλια εφο-
διασµού ενέργειας της Ευρώπης παραµένει. Όµως, και οι ανα-
γνωρισµένοι πλέον περιβαλλοντικοί κίνδυνοι για τον πλανήτη µας
από την εκτεταµένη χρήση υδρογονανθράκων δηµιουργούν ένα
γεωστρατηγικό πλαίσιο που επηρεάζει άµεσα τη γεωενεργειακή,
τη γεωοικονοµική και τη γεωπολιτική κατάσταση της περιοχής
µας και όχι µόνο. 

Εποµένως, οφείλουµε να είµαστε ξεκάθαροι. Η εκµετάλλευση
των ενεργειακών προοπτικών της χώρας δεν είναι θέµα µόνο γε-
ωενεργειακής ασφάλειας, αλλά αποτελεί και θέµα ενίσχυσης της
γεωπολιτικής ισχύος της χώρας.

Ο ενεργειακός χώρος αποτελεί πεδίο που επηρεάζει τη στρα-
τηγική των πολιτικών και οικονοµικών αποφάσεών µας, όπως φυ-
σικά και των άλλων κρατών. Η Ελλάδα, σταθερά προσηλωµένη
στις αρχές της ευρωπαϊκής ενεργειακής στρατηγικής για διαφο-
ροποίηση των πηγών εφοδιασµού σε βραχυπρόθεσµο επίπεδο,
αλλά και την επίτευξη της ενεργειακής µας αυτονοµίας µέσω φι-
λικών προς το περιβάλλον εναλλακτικών πηγών ενέργειας, κινεί-
ται σταθερά προς αυτή την κατεύθυνση. Έχουµε ενσωµατώσει
σε κάθε δράση της αναπτυξιακής µας διαδικασίας ένα «πράσινο»
περιβαλλοντικό αποτύπωµα. Ανακοινώσαµε το νέο Εθνικό Σχέδιο
για την ενέργεια και το κλίµα, στο οποίο εξειδικεύεται η στρατη-
γική µας για την αύξηση της διείσδυσης των ΑΠΕ σε ποσοστό
35% της τελικής κατανάλωσης ενέργειας ως το 2030. Μέσα σε
αυτό το σχέδιο προβλέπονται «πράσινες» επενδύσεις της τάξης
των 44 δισεκατοµµυρίων ευρώ µέσα σε µία δεκαετία.

Ο Πρωθυπουργός χθες που επισκέφτηκε το ΥΠΕΝ είπε πως το
1/3 των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης σχετίζονται µε δράσεις
που αφορούν την ενέργεια και το περιβάλλον. Χαρακτηριστικό πα-
ράδειγµα και η δίκαιη αναπτυξιακή µετάβαση της δυτικής Μακε-
δονίας και της Μεγαλόπολης µε την απολιγνιτοποίηση.

6498 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία συνάδελφε, θα
πρέπει να ολοκληρώσετε σιγά-σιγά. 

ΜΑΡΙΑ - ΕΛΕΝΗ ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ: Θα κλείσω, κύριε
Πρόεδρε, καίτοι ακούστηκαν πάρα πολλά στις επιτροπές. Πραγ-
µατικά, ξέρετε, δεν µπορώ να τα αφήσω αυτά αναπάντητα. Εν-
τυπωσιάζοµαι από την ταχύτητα µε την οποία οι συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ ξεχνούν τις περιβαλλοντικές τους ευαισθησίες όταν πρό-
κειται για κοµµατικά οφέλη. 

Θα κλείσω λέγοντας µόνο ότι το πλαίσιο της δικής µας πρα-
κτικής έχει ένα όνοµα που λέγεται «αποτελεσµατικότητα» και
είναι ο δρόµος που η Κυβέρνησή µας και ο Πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης ακολουθούν µε υπευθυνότητα, συνέπεια και
ταχύτητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι δύο κυρώσεις, όπως ανα-
πτύχθηκαν εξαιρετικά από τον εισηγητή µας και στην επιτροπή
και εδώ, προωθούν τη γεωενεργειακή αναβάθµιση της χώρας µε
τρόπο µεθοδικό και στρατηγικό. Είµαστε έτοιµοι να εκµεταλλευ-
τούµε τις ενεργειακές µας δυνατότητες προς όφελος όλων των
πολιτών. Ως ειρηνική δύναµη σταθερότητας συνεργαζόµαστε µε
όλα τα κράτη για τη δηµιουργία αµοιβαίως επωφελών σχέσεων
σε µια περιοχή που ιστορικά υπήρξε εύκολο πεδίο ανταγωνισµών
και διενέξεων. 

Παράλληλα, όµως, και µε ρεαλισµό και µε εθνική αυτοπεποί-
θηση αποστέλλουµε ένα µήνυµα γεωπολιτικής ισχύος, ότι η Ελ-
λάδα ήταν, είναι και θα είναι παρούσα ενεργά σε όλες τις
γεωενεργειακές µεταβολές, ένα µήνυµα που κανένας δεν πρέπει
να παρερµηνεύσει, γιατί η Ελλάδα είναι ισχυρή και θα γίνει ισχυ-
ρότερη, όπως ακριβώς αρµόζει στην ιστορική της πορεία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα κλείσουµε τη συ-
νεδρίαση µε την οµιλία του Υπουργού κ. Σκρέκα. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πράγµατι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον χώρο της ενέρ-

γειας συµβαίνουν κοσµογονικές αλλαγές, και στην Ελλάδα και
στον πλανήτη. Ένα παράδειγµα: Πριν από µόλις δέκα χρόνια, το
2010, η συµµετοχή του λιγνίτη στην ηλεκτροπαραγωγή της
χώρας µας ήταν περίπου στο 40% - 45%. Σήµερα αυτό το ποσό
πολλές φορές πέφτει και κάτω από το 20%. Σε ετήσια βάση είναι
περίπου στο 20%. Άρα έχουµε µειώσει, µέσα σε δέκα χρόνια
µόλις, πάνω από 50% την ηλεκτροπαραγωγή από λιγνίτη. 

Γιατί γίνεται αυτό και γιατί αυτό που λέω είναι κάτι σηµαντικό;
Ποιο είναι το πρόβληµα που καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε
στις µέρες µας ως πολίτες του κόσµου και ως άνθρωποι που
ζούµε στον πλανήτη γη; Το ότι έχουµε το φαινόµενο της κλιµατι-
κής αλλαγής και τις επιπτώσεις που αυτό προκαλεί, το οποίο
αναφέρατε προηγουµένως και αναφέρθηκε από πολλούς συνα-
δέλφους ως κλιµατική κρίση και είναι µια πραγµατικότητα.

Τι σηµαίνει κλιµατική αλλαγή; Πολύ απλά είναι η αύξηση της
µέσης θερµοκρασίας του πλανήτη. Από πού προέρχεται αυτή η
αύξηση της µέσης θερµοκρασίας; Το βασικό αίτιο ονοµάζεται
«εκποµπές διοξειδίου του άνθρακα». Πότε εκπέµπουµε διοξείδιο
του άνθρακα; Οτιδήποτε πιάνουµε στα χέρια µας, οτιδήποτε φο-
ράµε ως ρούχα, οτιδήποτε βλέπουµε ή υπάρχει δίπλα µας το
οποίο είναι κατασκευασµένο από τον άνθρωπο, για να παραχθεί
έχει εκπέµψει διοξείδιο του άνθρακα. Βασική πηγή εκποµπών
διοξειδίου του άνθρακα είναι η ηλεκτροπαραγωγή από ορυκτά
καύσιµα. Αµέσως µετά έρχονται οι µεταφορές, µετά τα βακτήρια,
µετά η βιοµηχανία και στο τέλος ο αγροτικός τοµέας. 

Άρα ποιος είναι ο στόχος του πλανήτη, όπου µέσα εκεί συµ-
µετέχει φυσικά και η χώρα µας στο µερίδιο που µας αναλογεί;
Να µειώσουµε τις εκποµπές διοξειδίου του άνθρακα. Πώς θα
γίνει αυτό; Αλλάζοντας, για παράδειγµα, στο βασικό αίτιο εκποµ-
πής διοξειδίου του άνθρακα, που είναι η ηλεκτροπαραγωγή, το
µείγµα της ενέργειας που χρησιµοποιούµε. Πώς; Βάζοντας στο
σύστηµα περισσότερες ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, αξιοποι-
ώντας τον ήλιο, τον αέρα και τη θάλασσα -γιατί όχι;- και τη γεω-
θερµία. Όταν αξιοποιείς ορυκτά καύσιµα, παράγεις εκποµπές
διοξειδίου του άνθρακα. Όπως το λέει η λέξη, τα ορυκτά καύσιµα

είναι ορυκτά και είναι πεπερασµένα, µε την έννοια ότι είναι εξαντ-
λήσιµα. Άρα χρησιµοποιώντας τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας
όλο και περισσότερο στο ενεργειακό µείγµα της χώρας και του
πλανήτη πετυχαίνεις δύο πράγµατα. Πρώτον, διασφαλίζεις ότι
και οι επόµενες γενιές της ανθρωπότητας θα έχουν ρεύµα, θα
έχουν ηλεκτρική ενέργεια, για να µπορούν να λειτουργούν και
να λειτουργεί ο πλανήτης, και κατά δεύτερον πετυχαίνεις βέβαια
να µειώσεις και το αίτιο που προκαλεί την κλιµατική αλλαγή. 

Μπορούµε να πάµε σήµερα, από τη µια στιγµή στην άλλη, σε
µία νύχτα, από τη χρήση ορυκτών καυσίµων, είτε είναι λιγνίτης,
είτε είναι πετρέλαιο, είτε είναι φυσικό αέριο, σε ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας; Αυτή τη στιγµή τεχνικά δεν είναι εφικτό. Θα το
θέλαµε. Έχει η Ελλάδα, η ελληνική Κυβέρνηση στρατηγική για
την απανθρακοποίηση, για τη µείωση των εκποµπών διοξειδίου
του άνθρακα, για το «πρασίνισµα» της εθνικής µας οικονοµίας,
της παραγωγικής βάσης, της µείωσης του περιβαλλοντικού απο-
τυπώµατος των νοικοκυριών; Φυσικά και έχει. Είχε η προηγού-
µενη κυβέρνηση; Φυσικά και δεν είχε. Και πώς αποδεικνύεται
αυτό; Φυσικά δεν αποδεικνύεται από αυτά που λέω ίσως εγώ ή
που λέει κάποιος άλλος από άλλο κόµµα ή από την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση σήµερα, αλλά αποδεικνύεται από αυτά τα οποία
γράφουµε, είτε εµείς ως Κυβέρνηση τώρα είτε η προηγούµενη
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ παλαιότερα. 

Πού αποτυπώνονται αυτά; Στο Εθνικό Σχέδιο για την ενέργεια
και το κλίµα. Το σχέδιο του ΣΥΡΙΖΑ, της κυβέρνησης, της ελλη-
νικής κυβέρνησης όταν κυβερνούσε ο ΣΥΡΙΖΑ, το Εθνικό Σχέδιο
για την ενέργεια και το κλίµα, τι έλεγε για το 2040, για το ενερ-
γειακό µείγµα της χώρας; Να σας πω τι έλεγε και µπορείτε και
να το διαβάσετε, είναι αναρτηµένο στο διαδίκτυο. Έλεγε ότι το
2040 θα έχουµε στην Ελλάδα 1,3 GW εγκατεστηµένης ισχύος,
που θα καίει λιγνίτη για να παράγει ηλεκτρική ενέργεια. Και τι
έλεγε για το φυσικό αέριο; Έλεγε για το φυσικό αέριο ότι το 2040
θα έχουµε 4,6 GW εγκατεστηµένης ισχύος, που θα παράγουν
ηλεκτρική ενέργεια από φυσικό αέριο. Και πόσο ήταν αυτό το
2016, που κυβερνούσε ο ΣΥΡΙΖΑ; Ήταν 3,9 GW. Άρα από το 2016
που κυβερνούσε ο ΣΥΡΙΖΑ µέχρι το 2040, που σχεδίαζε τότε η
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ το ενεργειακό µείγµα της χώρας, σύµφωνα
µε τον ΣΥΡΙΖΑ, αν συνέχιζε να κυβερνά ο ΣΥΡΙΖΑ, θα αύξανε και
τη συµµετοχή του φυσικού αερίου στην ηλεκτροπαραγωγή της
χώρας, στο ενεργειακό µείγµα της χώρας. 

Τι έκανε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε Πρωθυ-
πουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη µόλις ανέλαβε τη διακυβέρνηση
αυτού του τόπου; Είπε ότι εµείς δεν θα παράγουµε ηλεκτρική
ενέργεια από λιγνίτη, όχι το 2040 που έλεγε ο ΣΥΡΙΖΑ ότι µάλλον
θα παρήγαγε, όχι το 2050 -δεν ξέρω πότε έλεγε ο ΣΥΡΙΖΑ- αλλά
µόλις το 2028, πολύ νωρίτερα από οποιαδήποτε άλλη ευρωπαϊκή
χώρα που χρησιµοποιούσε λιγνίτη στο ενεργειακό της µείγµα,
πολύ νωρίτερα από την Πολωνία, πολύ νωρίτερα από τη Γερµα-
νία. Η Ελλάδα µας. 

Άρα ναι, η σηµερινή Κυβέρνηση έχει σχέδιο και είναι η Κυβέρ-
νηση που πραγµατικά ενδιαφέρεται για το περιβάλλον, αλλά και
για τις επόµενες γενιές των Ελλήνων και όχι µόνο. Διότι να το
σχέδιό µας, το έχουµε αποτυπώσει και το εφαρµόζουµε. Πόσες
καµινάδες κλείσαµε τους δεκαοκτώ αυτούς µήνες; Δύο καµινά-
δες λιγνιτικών εργοστασίων κλείσανε, σταµάτησαν να καπνίζουν,
µέσα στους πρώτους δεκαπέντε µήνες της Κυβέρνησής µας και
άλλες δύο καµινάδες είναι προγραµµατισµένες να κλείσουν τους
επόµενους µήνες, εντός του 2021. 

Να πώς αποδεικνύεται -και δεν είναι λόγια, είναι πράξεις- ότι
πραγµατικά η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη είναι µια κυ-
βέρνηση που όχι απλά σέβεται το περιβάλλον, όχι απλά µιλάει
για το περιβάλλον, αλλά πράττει, δρα, δουλεύει για να προστα-
τεύσει το περιβάλλον. Και φυσικά δουλεύουµε ταυτόχρονα, ώστε
όλα αυτά να γίνουν µε έναν τρόπο, ώστε αυτή µετάβαση να είναι
δίκαια µετάβαση. Διότι και κάποιοι άνθρωποι θα πρέπει να
βρούνε δουλειές, που πιθανότατα θα επηρεαστούν κλείνοντας
τα εργοστάσια και έχουµε κάνει ένα σοβαρό σχέδιο για το πώς
θα µπορέσουµε σε αυτές τις περιοχές που θα πληγούν, τις λιγνι-
τικές περιοχές, να αντικαταστήσουµε τις θέσεις εργασίας από
την αξιοποίηση του λιγνίτη µε θέσεις εργασίας εξίσου υψηλά
αµειβόµενες, καλές θέσεις εργασίας, µέσα από οικονοµικές δρα-
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στηριότητες οι οποίες πια θα είναι φιλικές για το περιβάλλον και
εστιασµένες σε εκείνες τις περιοχές και όχι µόνο. 

Άρα όλα αυτά τα οποία συζητάµε εδώ στη Βουλή, και οι δύο
συµφωνίες που έχουµε φέρει, αποσκοπούν στο να διασφαλί-
σουµε ότι όλη αυτήν τη µεταβατική περίοδο που χρειάζεται για
να περάσουµε από µεγάλη συµµετοχή ορυκτών καυσίµων στο
ενεργειακό µείγµα της χώρας σε µικρή και στο τέλος µηδενική
συµµετοχή των ορυκτών καυσίµων στο ενεργειακό µείγµα και
στη χρήση 100% ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, σε όλη αυτή
την περίοδο δεν θα έχουµε πρόβληµα µε διακοπές ηλεκτρικού,
ότι θα διασφαλίζουµε ταυτόχρονα την ενεργειακή επάρκεια, την
ενεργειακή ασφάλεια και την ενεργειακή ανεξαρτησία της
χώρας. 

Πώς το πετυχαίνουµε αυτό; Μετατρέποντας την Ελλάδα από
ένα, θα έλεγα, ενεργειακό νησί σε έναν ενεργειακό κόµβο, δη-
λαδή µετατρέποντας την Ελλάδα σε µια χώρα η οποία δεν έχει
µεγάλες και άφθονες διασυνδέσεις µε τις γειτονικές χώρες προς
βορρά και προς νότο, που θα διασφαλίζουν αυτό που σας προ-
είπα, δηλαδή ενεργειακή ασφάλεια, ενεργειακή ανεξαρτησία,
εξασφαλίζοντας και διαφοροποίηση στην όδευση αλλά και δια-
φοροποίηση στις πηγές προµήθειας των ορυκτών καυσίµων,
ώστε να πετυχαίνουµε αυτά τα οποία είπα και βέβαια να πετυ-
χαίνουµε και ανταγωνιστικές τιµές.

Τι είναι πιο ρυπογόνο σήµερα; Ο λιγνίτης. Αµέσως µετά, τι
είναι λιγότερο ρυπογόνο; Η χρήση του πετρελαίου. Το λιγότερο
ρυπογόνο ορυκτό καύσιµο, που εκλύει ρύπους µε έως και 1/3
από τους ρύπους που εκλύει µια λιγνιτική µονάδα, είναι το φυ-
σικό αέριο.

Γι’ αυτό και απευθύνοµαι στους Βουλευτές που έκριναν µε
άδικο τρόπο, πιστεύω, αυτό το σηµαντικό και οραµατικό σχέδιο
που έχουµε παρουσιάσει και που θέλουµε να υλοποιήσουµε, που
µετατρέπει την Ελλάδα σε έναν ενεργειακό κόµβο, όπου θα περ-
νάει φυσικό αέριο από διάφορες πηγές, είτε µέσα από φυσικούς
αγωγούς, όπως έγινε µε τον TAP, είτε όπως τώρα, που θέλουµε
µε αναστροφή ροή να στέλνουµε, εκµεταλλευόµενοι και τον TAP,
φυσικό αέριο προς τα βόρεια σύνορα, αλλά και χτίζοντας υπο-
δοµές, όπως είναι η πλωτή δεξαµενή υγροποιηµένου φυσικού
αερίου στην Αλεξανδρούπολη, όπως είναι η αναβάθµιση της Ρε-
βυθούσας, όπως είναι πιθανότατα µια υπόγεια δεξαµενή που θα
έχει έναν στρατηγικό ρόλο και θα µπορούµε εκεί να έχουµε
στρατηγικά αποθέµατα φυσικού αερίου για την περίπτωση που
θα το χρειαστούµε. Όλα αυτά συντελούν στο να πετύχουµε τον
στόχο τον οποίο σας προανέφερα.

Γι’ αυτό σας καλώ όλους αυτά τα οποία θα αναφέρω παρα-
κάτω να τα υπερψηφίσετε, γιατί µε αυτόν τον τρόπο ισχυροποι-
ούµε την Ελλάδα και όχι µόνο σε ό,τι αφορά τον γεωπολιτικό και
γεωστρατηγικό ρόλο, αλλά σε ό,τι αφορά την πραγµατική οικο-
νοµία και τελικά και την τσέπη του νοικοκυριού.

Εισάγουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δύο άρθρα στο
παρόν νοµοσχέδιο που ζητάµε να υπερψηφίσετε και µε αυτόν
τον τρόπο να κυρώσουµε. Το ένα αφορά στον ελληνοβουλγαρικό
κάθετο αγωγό µεταφοράς φυσικού αερίου Ελλάδας - Βουλγα-
ρίας, τον λεγόµενο IGB. To δεύτερο είναι µια διακυβερνητική
συµφωνία, η σύσταση ενός διεθνούς οργανισµού, του Οργανι-
σµού Φυσικού Αερίου στην ανατολική Μεσόγειο EastMed Gas
Forum. Και τα δύο άρθρα και οι δύο αυτές συµφωνίες αποτελούν
δύο απτά παραδείγµατα της δυναµικής που σας περιέγραψα.

Δεν θέλω να πω πολλά για το τι σηµαίνει για την Κυβέρνησή
µας και πώς πάντα οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας είχαν
ως προτεραιότητα και προµετωπίδα την ανάπτυξη της ενεργει-
ακής πολιτικής και ως µοχλό αειφόρου ανάπτυξης, αλλά και ως
βραχίονα µιας εξωστρεφούς διπλωµατίας.

Θα επαναλάβω ότι η ιδέα της κατασκευής αυτού του ελληνο-
βουλγαρικού αγωγού είχε ξεκινήσει από το 2009, από τον Χρή-
στο Φώλια και µε την υπογραφή τον Απρίλιο του 2009 ενός
µνηµονίου συνεργασίας που είχε υπογράψει ο προκάτοχός µου,
ο Κωστής Χατζηδάκης, που και τότε ήταν Υπουργός Ενέργειας
και είχε σηµαντικό ρόλο στην προώθηση αυτού του αγωγού.
Είχαν διασφαλιστεί τότε, το 2009, 45 εκατοµµύρια ευρώ από την
Ευρωπαϊκή Ένωση. Σήµερα χρησίµευσαν και αποτέλεσαν το 20%
της κατασκευής.

Επίσης, αργότερα, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, µε
Πρωθυπουργό τον Αντώνη Σαµαρά, είχε πετύχει τη στρατηγικής
σηµασίας αλλαγή της όδευσης -που από κάποια κέντρα προ-
ωθούνταν- του ΤΑP, του αγωγού που µεταφέρει κασπιανό φυ-
σικό αέριο από το Αζερµπαϊτζάν στην Ευρώπη. Ήθελαν να
περάσει ο αγωγός πάνω από τα βόρεια σύνορά µας, από τις βό-
ρειες χώρες, από τους βόρειους γείτονές µας. Τελικά, καταφέ-
ραµε τότε να περάσει ο αγωγός µέσα από την Ελλάδα και να τη
διασχίζει. Πόσοι Έλληνες δούλεψαν κατά τη διάρκεια της κατα-
σκευής αυτού του αγωγού; Πόσες περιοχές θα πάρουν φυσικό
αέριο από τον αγωγό ΤΑΡ, που ίσως δεν θα µπορούσαν να πά-
ρουν φυσικό αέριο διαφορετικά;

Βέβαια, επειδή ακούστηκε και επειδή µιλάµε για αγωγούς φυ-
σικού αερίου, που είναι ένα ορυκτό καύσιµο -όπως είπα- πεπε-
ρασµένο, να πούµε ότι αυτοί οι αγωγοί και σε ό,τι αφορά και το
δίκτυο διανοµής δεν θα πάνε στράφι. Βλέπετε ότι έρχεται και το
υδρογόνο. Πάρα πολλοί, όλο και περισσότεροι, συζητούν σή-
µερα ότι θα µπορέσουµε πιθανότατα να αξιοποιήσουµε αυτό το
δίκτυο, στο οποίο σήµερα έχουµε επενδύσει εκατοντάδες εκα-
τοµµύρια ευρώ. Δεν θα πάει χαµένο, όταν κάποια στιγµή στο
απώτερο µέλλον, µετά από είκοσι-τριάντα χρόνια -δεν γνωρί-
ζουµε ακριβώς, κανείς δεν µπορεί να υπολογίσει- το φυσικό
αέριο δεν θα κυλάει σε αυτούς τους αγωγούς. Τότε, όµως, µπο-
ρεί αυτοί οι αγωγοί να γεµίζουν και να µεταφέρουν υδρογόνο.
Άρα τελικά είναι υποδοµές οι οποίες δεν πάνε χαµένες και πρέπει
να γίνουν. Γι’ αυτό ερχόµαστε σήµερα εµείς και στηρίζουµε την
κατασκευή τους.

Να πούµε ότι µετά τις εκλογές του 2019 και µέχρι τον Οκτώ-
βριο του 2019 είχε υπογραφεί και η διακυβερνητική συµφωνία,
την οποία σήµερα φέρνουµε προς κύρωση. Φιλοδοξούµε να ολο-
κληρώσουµε την κατασκευή του έργου µέχρι το τέλος του 2021.
Σήµερα έχει ολοκληρωθεί σε ποσοστό 52%, µε το 40% του αγω-
γού να έχει υπογειοποιηθεί ήδη, άρα προχωράει η κατασκευή
του. Το ότι φέραµε προς κύρωση σήµερα το µνηµόνιο συνεργα-
σίας, δεν αποτέλεσε εµπόδιο στο να ξεκινήσει και να κατασκευά-
ζεται ο αγωγός. Τα οικονοµικά και εµπορικά οφέλη έχω ήδη
αναλύσει πόσο σηµαντικά είναι για την Ελλάδα και για τις ελλη-
νικές επιχειρήσεις.

Πολλά από τα υλικά που χρησιµοποιούµε, όπως ο ίδιος ο αγω-
γός, κατασκευάζονται από ελληνική επιχείρηση. Άρα Έλληνες
εργαζόµενοι και πιθανότατα καλά αµειβόµενοι είναι αυτοί οι
οποίοι δουλεύουν σήµερα για να κατασκευάσουν αυτόν τον
αγωγό, ο οποίος τοποθετείται σήµερα στα βόρεια σύνορά µας.

Επίσης, παίζει έναν σηµαντικό ρόλο αυτός ο ελληνοβουλγαρι-
κός αγωγός. Πέρα του ότι ο IGB θα µπορεί να αξιοποιείται και
να µεταφέρει από νότο προς βορρά κασπιανό αέριο, αφού συν-
δέεται µε τον αγωγό ΤΑΡ, θα µπορεί να µεταφέρει και αέριο το
οποίο θα υλοποιείται στην πλωτή δεξαµενή, στον τερµατικό
σταθµό στην Αλεξανδρούπολη. Τι σηµαίνει αυτό; Τελικά, πράγ-
µατι, η Ελλάδα γίνεται ένας κόµβος ενεργειακός µεταφοράς φυ-
σικού αερίου, όπου µέσα από αυτή δεν θα περνάει µόνο φυσικό
αέριο που θα έρχεται από την Κασπία, αλλά φυσικό αέριο που
µπορεί να έρχεται από οπουδήποτε στον κόσµο, µέσα από πλοία
που θα µεταφέρουν υγροποιηµένο φυσικό αέριο. Άρα είναι ένα
ολοκληρωµένο σχέδιο. Επαναλαµβάνω ότι ξεκίνησε ο σχεδια-
σµός του το 2009.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Σε ό,τι αφορά το φόρουµ της ανατολικής Μεσογείου για το
φυσικό αέριο, είναι πάρα πολύ σηµαντικό το ότι φέρνει κοντά
χώρες οι οποίες κατά το παρελθόν είχαν και αντικρουόµενα συµ-
φέροντα, αλλά πολλές φορές βρίσκονταν και σε απέναντι όχθες.
Τις φέρνει κοντά, συζητούν, πάντα για να διασφαλίσουµε αυτό
το οποίο είπαµε, το φυσικό αέριο, το οποίο χρειαζόµαστε ως µε-
ταβατικό καύσιµο. Ο Κωστής Χατζηδάκης είχε δουλέψει πάρα
πολύ. Είχε ξεκινήσει ως ιδέα µέσα από τη συνεργασία Ελλάδας
- Αιγύπτου. Σήµερα συµµετέχει η Αίγυπτος, η Παλαιστίνη, το Ισ-
ραήλ, η Κύπρος, η Ιορδανία, η Ελλάδα και η Ιταλία.

Να πούµε -και οφείλουµε να παραδεχτούµε- ότι αυτό υλοποι-
ήθηκε µέσα από µια συνάντηση η οποία είχε γίνει επί κυβερνή-
σεως ΣΥΡΙΖΑ, µε Πρωθυπουργό τον Αλέξη Τσίπρα και βοήθησε,
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ώστε να προχωρήσει και να υλοποιηθεί αυτή η ιδέα, που ερχό-
µαστε σήµερα εµείς να κυρώσουµε µε αυτή τη διεθνή συµφω-
νία.

Ποιοι είναι οι στόχοι αυτού του φόρουµ; Είναι η υποστήριξη
της δηµιουργίας µιας περιφερειακής αγοράς αερίου, προς όφε-
λος φυσικά των χωρών-µελών που αποτελούν το φόρουµ, την
εξασφάλιση της περιβαλλοντικής βιωσιµότητας της έρευνας, της
παραγωγής και της µεταφοράς, αλλά και της κατασκευής των
υποδοµών του φυσικού αερίου και βέβαια, την προώθηση βάσει
του Διεθνούς Δικαίου, της καλύτερης κατανόησης, της αλληλε-
ξάρτησης, αλλά και των πιθανών ωφελειών µιας συνεργασίας µε-
ταξύ του διαλόγου που αναπτύσσεται µεταξύ των µελών αυτού
του φόρουµ.

Οφείλω να πω ότι µέσα από αυτό το φόρουµ, αυτή τη συνερ-
γασία, προωθείται και η παροχή αρωγής στις καταναλώτριες
χώρες, δηλαδή τις χώρες που είναι αποδέκτες φυσικού αερίου,
ώστε να καλύψουν τις ανάγκες τους και µαζί µε τις χώρες διέ-
λευσης να διαµορφώσουν τις γενικότερες πολιτικές του αερίου
στην ευρύτερη περιοχή της ανατολικής Μεσογείου, επιτρέπον-
τας έτσι µια βιώσιµη συνεργασία και εταιρική σχέση µεταξύ των
βασικών παραγόντων της αλυσίδας αξίας στην αγορά αερίου.

Γι’ αυτόν τον λόγο, γιατί και οι δύο αυτές συµφωνίες προ-
ωθούν και διασφαλίζουν το ζητούµενο, που είναι η ενεργειακή
ασφάλεια, η ενεργειακή επάρκεια της χώρας µας, η ενεργειακή
ανεξαρτησία της χώρας µας, µε ανταγωνιστικές τιµές ενέργειας
και διασφαλίζοντας αυτή τη µεταβατική περίοδο από το σήµερα
στο αύριο, σας καλούµε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να υπερ-

ψηφίσετε και να κυρώσουµε µε αυτόν τον τρόπο το σηµερινό νο-
µοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καληµέρα σας και
από εµένα.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ. Σιδερένιος!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση ενιαία επί της αρχής των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας:
«α) Κύρωση της Διακυβερνητικής Συµφωνίας µεταξύ της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας σχετικά
µε τον αγωγό διασύνδεσης Ελλάδας - Βουλγαρίας (IGB Project)
και β) Κύρωση του Καταστατικού (Ίδρυσης) του Φόρουµ Φυσι-
κού Αερίου Ανατολικής Μεσογείου (EMGF)».

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, εφόσον έχετε ολοκληρώσει την ψηφοφορία, παρα-
καλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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α) Κύρωση της Διακυβερνητικής Συµφωνίας µεταξύ της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας

σχετικά µε τον αγωγό διασύνδεσης Ελλάδας-Βουλγαρίας (IGB
Project) και β) Κύρωση του Καταστατικού (Ίδρυσης) του Φό-

ρουµ Φυσικού Αερίου Ανατολικής Μεσογείου (EMGF)

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο πρώτο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο δεύτερο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Ακροτελεύτιο άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «α) Κύ-
ρωση της Διακυβερνητικής Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας και της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας σχετικά µε τον
αγωγό διασύνδεσης Ελλάδας-Βουλγαρίας (IGB Project) και β)
Κύρωση του Καταστατικού (Ίδρυσης) του Φόρουµ Φυσικού Αε-
ρίου Ανατολικής Μεσογείου (EMGF)» έγινε δεκτό κατά πλειοψη-
φία ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει
ως εξής:

«α) Κύρωση της Διακυβερνητικής Συµφωνίας µεταξύ της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας
σχετικά µε τον αγωγό διασύνδεσης Ελλάδας-Βουλγαρίας (IGB
Project) και β) Κύρωση του Καταστατικού (Ίδρυσης) του Φό-
ρουµ Φυσικού Αερίου Ανατολικής Μεσογείου (EMGF)

ΜΕΡΟΣ Α’

Άρθρο πρώτο
Κύρωση Διακυβερνητικής Συµφωνίας

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει η παρ. 1 του άρθρου
28 του Συντάγµατος, η Διακυβερνητική Συµφωνία µεταξύ της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρατίας της Βουλγαρίας σχε-
τικά µε τον αγωγό διασύνδεσης Ελλάδας - Βουλγαρίας (IGB
Project), που υπογράφηκε στη Σόφια, στις 10 Οκτωβρίου 2019,
το κείµενο της οποίας, σε πρωτότυπο στην αγγλική γλώσσα και
σε µετάφραση στην ελληνική, έχει ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΘ’ - 26 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 6503



6504 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6506 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6508 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6510 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6512 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6514 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6516 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΘ’ - 26 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 6517



6518 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6520 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6522 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6524 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6526 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6528 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6530 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΘ’ - 26 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 6531



6532 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6534 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6536 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΜΕΡΟΣ Β’ 

Άρθρο δεύτερο
Κύρωση Καταστατικού

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει η παρ. 1 του άρθρου

28 του Συντάγµατος, το Καταστατικό (Ίδρυσης) του Φόρουµ Φυ-
σικού Αερίου Ανατολικής Μεσογείου (EMGF), που υπεγράφη στο
Κάιρο, στις 22 Σεπτεµβρίου 2020, του οποίου το κείµενο, σε πρω-
τότυπο στην αγγλική γλώσσα και σε µετάφραση στην ελληνική,
έχει ως εξής:

6538 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6540 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6542 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6544 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6546 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6548 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6550 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6552 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6554 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6556 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6558 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6560 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΘ’ - 26 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2021 6561



6562 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6564 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΜΕΡΟΣ Γ’ 

Άρθρο τρίτο
Έναρξη ισχύος

1. Η ισχύς του άρθρου πρώτου αρχίζει από τη δηµοσίευση του
παρόντος στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και της Διακυβερ-
νητικής Συµφωνίας που κυρώνεται, από την πλήρωση των προ-
ϋποθέσεων του άρθρου 13 αυτής.   

2. Η ισχύς του άρθρου δεύτερου αρχίζει από τη δηµοσίευση
του παρόντος στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και του Κατα-
στατικού που κυρώνεται, από την πλήρωση των προϋποθέσεων
του άρθρου 30 αυτού.

Αθήνα,...............................2021

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής
συνεδρίασης ως προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω
νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 12.17’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τετάρτη 27 Ιανουαρίου 2021 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαί-
ρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε τη
συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη.

6566 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

5. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

6. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

7. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

9. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

8. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

10. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ».


